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A TARTALOMBÓL

— Ülést tartott a KISZ- 
bizotiság (2. oldal)

— Még két hét (3. oldal)
— Két ösztöndíjas Mexikó

ban (3. oldal)
— Ifjúsági Parlament 

(4—5. oldal)
— Közművelődés vagy 

szórakozás (6. oldal)
— Valami történt — vala

mit tenni kell (7. oldal)

|\1  i a különbség az egyetem és egy telefon- 
•L’-4 fülke között? Az egyetemnek több a jta ja  

van, tehá t több helyen lehet (-ne) bem enni 
és kijönni. Tulajdonképpen ez az egy jelen
tős negatívum  volt ezen a Gólyabálon, ami 
kicsit kedvét szegte a  vendégeknek. (Meg kell 
em líteni azt, hogy ekkora érdeklődésre sen
ki, így a  rendezők sem szám íthattak.) Ami
kor viszont végre beju to ttunk és kipihentük 
a  bejövetel közelharcait, akkor az em ber 
m ár átadnaAa m agát a  jól szervezett és vál
tozatos program ok bármelyikének.

S tark elvtárs rektorhelyettes m egnyitója 
titán Gólyabálhoz illő nyitótánc ad ta meg az 
alaph.angulatot. Strauss keringőktől a Contry 
beaten á t egészen a  Wings együttes m elódiá
jáig igen sokféle zenére táncoltak és néhány 
p illana t a la tt valóban bárjelleget adtak az 
estnek.

A szervező bizottságot dicséri, hogy a  m a
gas színvonalú táncbem utató u tá n  a görög 
táncház keretében, a jól ism ert Zorba tánc 
lelkesítő hatása a közönséget is táncba hívta. 
A mindig népszerű görög zene és az együtt- 
táncolás te tte  sokak szám ára ezt a  másfél 
ó rát az est fénypontjává. A tánc néha ugyan 
abból állt, hogy kapd fel a lábadat m ielőtt 
rálépnek. De a színvonal ilyen esetekben 
csak sokadrendű.

Közben persze a  szokásos disco nagyüze
m ek is működtek. Az oda igyekvő illum inál- 
tak  Szelektálását a lépcső lá tta  el. Aki még 
fel tudott menni az élvezhette a  Böszme és 
Csongor által szolgáltatott muzsikát.

Közben a  kapunál még ta rto tt a közelharc. 
A szervező bizottság úgy képzelte, hogy a 
közgázosokon kívül, azok szűk b ará ti köre 
jöjjön (a kiadott meghívókkal). Ám azok, 
ak ik  a  többi egyetemről jöttek az ott k ite tt 
p lakátok csábításának engedve, m ár nem 
igen kaptak  jegyet. Felm erül a  kérdés. Nem 
lenne-e helyes felvenni a kapcsolatot azok
nak az egyetemeknek közönségszervezésével, 
am elyeken p lakátokat helyeztünk el? Az 
egyes egyetemek közönségszervezői kapná
nak  X számú meghívót és ők osztanák el. 
M ert úgy tűnik, hogy annak nincs tú l sok 
értelm e, hogy elhívjuk őket, de a bejutást 
nem  garantáljuk.

Időközben a táncház után pihenésképpen 
rajzfilm -összeállítást tekin thettek  meg a je
lenlevők. Esetleg a nosztalgia szobában be
szélhették meg az eddigi tapasztalatokat, a  
tegnap slágereit hallgatva.

A büfés k ite tt m agáért, óriási mennyiségű 
és sokféle szendvics, ezenkívül virsli, üdítők 
és kétféle sör is kapható volt. Egy óra tá j
ban azonban ez a  kifogyhatatlannak látszó 
készlet is kim erült.

Az est többek szerint legnívósabb prog
ram ja  a gólyaesküt követő Neoprimitív m ű
sor volt. Sajnos az I. előadó kicsit szűknek

G Ó L Y A B Á L I  K R Ó N I K A
bizonyult az óriási érdeklődéshez képest. A 
műsor, igazolva a várakozást, igen jól sike
rült. A H írek nyelvi tréfái (here I am) után 
a  Gyűlés ragyogó kritikai érzéket b izonyíto tt 
A Szolidaritási Fa-rock fesztiválon pedig a 
hanigulatteremtés magas iskoláját m utatták  
be. Az egész műsor legfőbb jellemzője a 
fantasztikus mennyiségű ötlet és geg v o lt 
Bizonyos tekintetben jobb volt m int az ilyen 
típusú profi együttesek. A rengeteg ötlet 
m iatt olykor még annyi holtidő sem volt a 
m űsorban, m int például az egyébként kitűnő 
Gúnyának.

Az au la utolsó vendége az Anonymus
együttes volt, am elyik az igényeknek megfe
lelően disco-zenét játszott nem esve bele, 
jónéhány, m ár itt já r t együttes hibájába, 
m árm int abba, hogy sa já t avantgarde-nak 
vélt, ám még k iforra tlan  és vitatható  szín
vonalú zenéjével borzolja a kedélyeket. Jő 
volt, am it játszottak, és ahogy játszották az 
is. A hangerő enyhe túlzottsága mindezek 
m ellett azt a nézetet látszott igazolni, hogy 
a  mennyiségi és a minőségi változás nem 
mindig egyirányú. A táncolóknak persze ez 
nem tűn t fel, m iként az sem, hogy az aula 
egy kissé lehűlt. E lterjedt a hír, hogy a nosz
talgia szoba a legmelegebb, így ennek a lá
togatottsága is fe llendü lt

Az au la program ját a  tavalyi KEN győztes 
kisfilm je zárta. A körülbelül tízperces filmet 
azért nem  a rajzfilm ekkel együtt vetítették, 
m ert kellett volna egy erősítő. Ezt az Anony
m us együttes később a vetítők rendelkezésére 
bocsátotta. M iután megvolt az erősítő, a ren
dezők képtelenek voltak elintézni, hogy a rra  
a tíz percre tartson szünetet a disco (biztos 
a táncolókat is érdekelte volna). Sőt. m iután 
a vetítés elkezdődött, felgyűlt a villany is, 
és a főrendező Nyíry Miklós, aki végre most 
a  helyzet m agaslatán volt, máig is k iderít
hetetlen okból nem engedte azt kikapcsolni. 
Véleményem szerint egy nagy m unkával 
megszervezett és végül is igen jól sikerült 
Gólyabál hangulatát ilyen kis apróságokkal 
rontani nem volt okos dolog. Arról nem is 
beszélve, hogy a nézőkön kívül, az, aki rél 
háromig fenn m aradt, hogy ezt a  film et le
vetítse azoknak, akik még nem látták, töb
bet érdem elt volna. Félő ugyanis, hegy leg
közelebb nem  fog verekedni azért, hogy ő 
csinálhasson valam i programot.

Az általam  vélt negatívum okat csak azért 
em legettem fel, hogy a jövőben még ezeket 
is próbáljuk kiküszöbölni, főleg azért, m ert 
apróságok (és csak a figyelmességen múlna). 
Az a tény, hogy az elsősök 90 százaléka 
hosszabb-rövidebb ideig jelen volt, bizonyít
ja  azt, hogy ez az évfolyam jól érzi m agát 
együtt és ez a  jövőre nézve biztató.

A képösszeállítás készítői: Fáth Péter és Radványi Zsolt L. W.

D i p l o m a k i o s s i ó Két fődíj, egy különélj 
a IX. nemzetközi TDK-konferencián

A zsűri különböző szempon-

November 24. kétszeresen is 
nevezetes dátum  lesz most 
már 861 újdonsült közgazdá
nak. Persze, pusztán csak vé
letlen. hogy a KM P megala
kulásának napján tartották  
egyetem ünkön a hagyományos 
diplomakiosztó ünnepséget.

Futószalagon rendezték, dél
előtt 10 órától karonként a dí
szes ceremóniát. A  szervezők 
körültekintő, gondos m unká
ját dicséri, hogy ennek ellené
re senki m m  érzett futósza
lag-jelleget. Sőt, ahogy az ar
cokat figyeltem , meghatottsá
got tükröztek a tekintetek. K i
csit. mintha, sután, bizonyta
lanul volnult volna ki majd,

m indenki az em elvényhez sok
sok fürkésző szempár pillantá
sától övezve, hogy a dobogón 
kezet foghasson a kar dékán
jával. De jó is lett volna bele
látni a fejekbe! Ki mire gon
dolt vajon abban a pillanat
ban, amikor átvette a kékkö
tésű oklevelet, egy zavart m o
soly kíséretében. Biztos volt, 
akinek az álmatlan éjszakák 
ju to ttak eszébe, vagy egy-egy 
imponálóan jól sikerült vizsga, 
egy díjnyertes TDK, egy em 
lékezetes előadás, vagy éppen 
egy jó  hangulatú kirándulás, 
tábor, egy-egy arc, vagy cso
port az egyetemről, esetleg a 
szülei, akik m egterem tették

neki a lehetőséget a tanulásra, 
vagy valami egészen más, ü n 
nepibb, netán kevésbé ünnepi. 
Eszébe ju to tt talán a kitar
tás, a lemondás.

K i hitte volna, hogy ilyen  
jó dolog lesz viszontlátni a 
társakat, akikkel négy-öt év 
sok-sok emléke, nap-nap u tá
ni együttléte köt össze. Pedig 
még alig néhány hónapja bú
csúztunk egymástól. Hiszen 
akkor az természetes volt, 
hogy többnyire együtt örül
tünk, néha szomorkodtunk, de 
most valami azért hiányzik. 
Azaz inkább v a la k i. . .  vala
kik.

Egy szó m int száz, az egye
tem  idén 861 friss diplomás 
közgazdát indított útnak. Az 
általános karon 174 nappalis, 
50 estis és levelező, a keres
kedelmi karon 184 nappalis, 
112 estis és levelező, m íg az 
ipar karon összesen 352 hall
gató szerzett diplomát. Ha
zánk e pillantban gazdasági
lag egyáltalán nem  könnyű  
helyzetében korántsem vár rá
ju k  egyszerű feladat, hiszen a 
népgazdaságnak jelenleg nem  
segéd-, hanem elsősorban 
szakmunkásokra van szüksége. 
Most már az ő alkotó m un
kájukra is számít, igényt tart 
az ország.

B. L.

POZSONYBAN november
5—9. között kerü lt m egrende
zésre a  IX. Nemzetközi Tudo
mányos Diákköri dolgozatok 
versenye. Ez a rendezvény je 
lentős fórum a a  szocialista 
országok diákjainaik. Tíz or
szág közgazdasági egyeteme és 
főiskolája küldte el ide leg
jobb dolgozatait Képviselve 
volt Kuba, Mongólia és a töb
bi európai szocialista ország. 
A konferenciára így körülbe
lül 140 dolgozat jö tt össze. 
Közöttük több nem zetközi: 
magyar—csehszlovák, m a
gyar—szovjet együttm űködés
sel készült dolgozat is sze
repelt.

Egyetemünket kilencen kép
viselték: a két vezető tanár, 
dr. Fekete Ferenc, a pg tan 
szék egyetemi tanára és Chi- 
kán Attila, a m atem atika és 
szám ítástechnikai intézet ad 
junktusa, valam int a dolgozat 
készítői: Ábel István, Bodrogi 
József, Majoros Bertalan, 
Nagy Éva, Pohánkovits István 
és Raj ki Klára.

A vendégfogadó városba 
délben érkeztek meg, ahol a 
Hotel Bratislavában szállásol
ták el őket, kényelmes, három 
ágyas szobákban. A hotel é r
dekessége, hogy magyarok 
építették. Másnap ünnepélyes 
keretek között fogadta a cso

portot a bratislavai egyetem 
rektora, aki gazdag vendéglá
tásban részesítette őket. Ezt 
követően a m agyar és a cseh
szlovák diákok jól sikerült 
nemzetközi estet rendeztek, 
nótázással egybekötve.

A VERSENY HÉTFŐN kez
dődött. A dolgozatokat külön
böző szekciókba sorolták, első
sorban a  címük alapján. Egy- 
egy szekció élén hat-nyolcta
gú zsűri állt. élén a  zsűri el
nöke, aki minden esetben 
egyetemi tanár volt. Mindenki 
tíz-tizenöt percet kapott, hogy 
orosz nyelven — ugyanis ez 
volt a konferencia hivatalos 
nyelve — előadja dolgozatát, 
és u tána a zsűritől vagy a hall
gatóságtól kapott kérdésekre 
válaszoljon. A m agyar részt
vevők véleménye szerint sok
kal jobb szellem alakult ki a 
nemzetközi konferencián, m int 
ez otthon szokásos. Nálunk 
ugyanis vagy nem kérdeznek 
a hallgatók, vagy a  rivális dol
gozatíró barátja  dob be egy 
„leégető” kérdést. B ratislavá
ban a kérdések semmiképpen 
sem erre irányultak. A nem 
zetközi versenygárda megpró
bált a feltett kérdésekre vála
szolni, s itt  különösképpen 
nagy fontosságot nyert az 
orosz nyelvtudás.

tok alapján  pontozta a dol
gozatokat. Értékelve a  dolgo
zatok teljesítm ényét, a  zsűri 
elnöke ezt a főzsüri elé te r
jesztette. A nemzetközi össze
tételű főzsüri tagja volt Feke
te  Ferenc is. Ök osztották ki 
a díjakat. Egyetemünk két fő
d íja t és egy küldöndíjat ka
p o tt

FŐDÍJAS LETT Abel Ist
ván. Színvonalas és színesen 
előadott dolgozatának címe: 
Ráfordítások és hozamok mé
rése (a novozsilovi modell di
namizálási kísérlete volt). Ezt 
a fődíjat a m atem atikai-köz
gazdasági szekcióban kapta. 
Ábel István bratislavai sze
replése egész egyetemi tudo
mányos diákköri tevékenysé
gének csúcsa volt, hiszen ta 
nulm ányainak elvégzése köz
ben összesen hét TDK-dolgo- 
zatot írt, ami kiemelkedő te l
jesítm ény egyetemünk vi
szonylatában. Ábel István idén 
végzett, és jelenleg a Pénzügy
minisztérium ban dolgozik.

A második fődíjat Bodrogi 
József kapta, a politikai gaz- 
daságtan szekcióban. Vele sze
mélyesen sikerült beszélget
nem eredményes szerepléséről;

(Folytatás a 2. oldalon) '



A mi véleményünk szerint:
A lakásépítés és elosztás egyike a közvé

lemény által leginkább figyelemmel kísért 
jelenségeknek. A jelenlegi helyzet a korábbi 
erőfeszítések ellenére sem túl rózsás. A tár
sasházi beugrók egyre emelkednek, most 200 
ezer forint körül vannak, az eladó lakások
ára négyzetméterenként 10—12 ezer forint. 
A tanácsi lakásokra — igaz Budapesten — 
már két gyerekkel is tíz évet kell várni. A 
fiatalok számára a jelenlegi árak mellett a 
saját otthon megteremtése elérhetetlennek 
tűnik.

A XI. pártkongresszus is foglalkozott a la
káskérdéssel, sürgette a helyzet mielőbbi ja
vítását. A Központi Bizottság legutóbbi, ok
tóber 14-i ülésén megtárgyalta és jóváhagy
ta a lakásépítés és -gazdálkodás 1990-ig szóló 
tervének irányelveit.

Az 1961—75. közötti 15 éves lakásépítési 
terv sikeres teljesítése 1 050 000 lakás felépü
lését jelenti, vagyis ez idő alatt az ország 
lakosságának egyharmada költözött új ott
honba.

A második 15 éves lakásépítési terv 1976— 
1990. között 1200 000 lakás építését irányoz
za elő, s  ettől az igények döntő többségének 
kielégítését remélik. Az állam erőfeszítései 
mellett nagy szükség van a magánerőből va
ló építkezésekre is.

Mit jelentenek ezek a problémák egy III. 
éves, hamarosan pályáját kezdő fiatal szá
mára, milyen kiutat lát általában, és saját 
magára vonatkozóan — erről beszélgettünk 
Boródi Ferivel.

Gyászoljuk
Márknsné Kádár Ágnes

A nyugati nyelvek tanszéke 
a gyász napjaiban él. Angol 
szakcsoportunk kiváló embere, 
a szakcsoport vezetője, K ádár 
Agnes nincs m ár körünkben. 
A tragédia állomásai, gyors 
események láncolata néhány 
hét a la tt lezárta egy virágzó 
és okos élet utolsó szakaszát.

K ádár Ágnes személye kö
rünkben élt és körünkben él, 
m int közvetlen, ifjú  éveit 
meghaladó bölcsességű ember, 
az értelm es szeretet szimbólu
ma. Aki távozik, h irtelen  vá
lik központtá, és ezekben a  
napokban, mostantól kezdve 
m ár m inket, kollégáit úgy le
het megmérni és megítélni, 
mennyire álltunk  és állunk 
közel hozzá.
• Ügy hiszem, közel vagyunk

Berencsy Judit
Mély megrendüléssel é rte 

sültünk szerete tt kollégánk, 
Berencsy Jud it 1978. novem
ber 19-én tragikus körülm é
nyek között történt haláláról.

Egyetem ünk hallgatójaként 
1973-bam szerzett egyetemi 
diplom át nemzetközi szakon, s 
még ez év decemberében — 
rövid vállalati gyakorlat után 
— új kollégát üdvözölhettünk 
személyében a Központi 
K önyvtár Bibliográfiai és Do
kumentációs osztályán. Nagy 
érdeklődéssel, lelkesen és tele 
kíváncsisággal m inden új iránt 
ism erkedett a  könyvtárosi hi
vatással. Cselekedeteivel, m un
kájával bizonyította ham aro
san, hogy szám ára ez a  pálya 
szépségeivel, nehézségeivel 
együtt többet je len t a  m inden
napi munkavégzésnél. Szere
tettel, hozzáértéssel gondozta 
a  rábízott kiadvány ügyét 
Féltő gondoskodásának, ügy
szeretetének eredm ényeként az 
ő m unkájának  köszönhető, 
hogy a  Tájékoztató a  Külföl
di Közgazdasági Irodalomról 
című, nagy példányszám ú k i
adványunk „B” Bibliográfia 
sorozata számos külső nehéz
séget leküzdve m indig időben 
m egjelenhetett és egyetemünk 
valamennyi oktatójának, ku ta
tó jának m unkáját elősegíthet
te. Amellett, hogy az ország-

Két fődíj, egy különdíj

hozzá, szakmai társai, eleven- 
érzésű barátai m aradunk, éle
tét és * emberségét, m unkáját 
átvesszük, megőrizzük és to
vábbvisszük.

Ebben a gyászoló megemlé
kezésben őt sira tjuk  és az 
em bert, m indenkori fájdalm ak 
és örömök csomópontját, aki 
különösen azért válik meg
m aradóvá, m ert pedagógus 
volt.

A m indennapi élet ünnepé
lyes mozdulatai, a tisztelet 
m egadásának szimbólumai 
sokszor szürke megszokott- 
sággal fedik el az igazi ér
zést. Legyen az utolsó szó, a  
legszebb mozdulat, az élet é r- 
telmessége elő tt való főhaj
tás.

Nyelvi Intézet

ban elism ert inform ációs esz
köz szerepét töltötte be, az or
szághatáron kívül is öregbítet
te egyetemünk, könyvtárunk 
szakmai hírnevét. M unkáját 
az állandó korszerűségre való 
törekvés jellemezte. Nagy am 
bícióval készítette elő e Bib
liográfia számítógépre vitelé
nek kísérletét. Sokoldalú 
nyelvismerete, jó  képességei 
m ind-m ind hozzájárultak 
eredm ényes munkánkhoz.

Olyan em bert ism ertünk 
meg és veszítettünk el szemé
lyében, aki csak közösségben 
tud ta elKépzelnd az életét. Cse
lekvő részese volt a  könyvtári 
KISZ-alapszervezetnek, m ely
nek életében m indig örömmel 
vett részt.

Szeretetre vágyott és szere- 
te tre méltó volt. Látszólag v i
dám lénye súlyos problém ák
kal küzdő, nehéz, gondokkal 
ta rk íto tt é le tu ta t rejtett. F áj
dalm as veszteség szám unkra, 
mivel kellemes, szakm ailag 
jól képzett m unkatársat, segí
tőkész kollégát, értékes em bert 
vesztettünk el személyében.

Szeretettel és tisztelettel em 
lékezünk meg Berencsy Jud it
ról. Emlékét szívünkbe zárva 
mély fájdalom m al veszünk 
búcsút attó l az embertől, ak i
nek em lékét m unkái vala
m ennyiünk szám ára megőrzik.

Központi Könyvtár

Ülést tartott a 
KISZ-bizottság
Fontos kérdések szerepeltek 

a  KISZ-bizottság november 
21-d ülésének napirendjén.

Elsőként tájékozódott a II. 
évesek politikai gazdaságtan 
előadásán novem ber 20-án tö r
téntekről, m egtárgyalta az ese
te t és á llás t foglalt az  üggyel 
kapcsolatban.

Napirendi pontként szere
pelt a  Tőketábor ügye is. Mint 
ismeretes, a  tábor szervezésé
vel kapcsolatban egyre több 
problém a m erült feil, melyek 
közül legsúlyosabb a  szemi
nárium vezetők hiánya. A 
KISZ-bizottság most határoza
to t hozott, m elyben a  Tőketá
bor szervezésével a  R ajk  Lász
ló Szakkollégiumot bízza meg. 
Szem ináriumvezetőknek a  po
litikai gazdaságtan tanszék ok
tatóit, illetve volt szakkollégis
táka t kérnék föl, a  szervezést 
mostani szakkollégisták vég
zik. A tábor így jó  alkalom  
lesz a  Szákkollégium után
pótlásának biztosítására is.

Foglalkozott a  K lSZ-bizott- 
ság a szakm unkástanulókat 
patronáló szakbizottság gond
jaival. A megfelelő létszám 
biztosításához a  KlSZ-bizott- 
ság a  kari vezetőségek javas
la ta  alapján  alapszervezeteket 
fog megbízni a  szakbizottság
ban való tevékenykedéssel.

Az egyetemi ifjúsági parla
m ent előkészítéseként a  KISZ- 
bizottság m egtárgyalta az  ál
lami vezetés beszámolóját az 
elm últ parlam ent óta végzett 
munkáróL, és javaslatokat te tt 
a  beszámoló kiegészítésére.

Ezt követően az  I. évfolyam 
vezetősége m utatkozott be. 
Tájékoztatták a  KlSZ-bizott- 
ságot az évfolyam érdeklődésé
ről, a  várható  problémákról. 
Szóba k erü lt a  tanulm ányi 
munka, a  pol. képzés, az 
alapszervezetek közösséggé 
formálása, a  reszortképzés, a 
sportolás megszervezése, az 
évfolyam nak az  ifjúsági p a r
lam enten való részvétele. Vé
gül az alapszervezeti akció
program okról és az ÉV akció
program járól volt szó.

A  KISZ-hizotteág ezután 
személyi ügyben döntött. 
Hosszas v ita  u tán  elfogadta 
Gyömrei Gábor I. évfolyam fe
lelős lemondását, és tartózko
dás nélkül, egy ellenszavazat
tal Rév A ndrás II. éves hall
gatót kooptálta e rre  a  tiszt
ségre a  KISZ-bizottság tagjai 
közé. •

Ülésének végén a  KISZ-ibi- 
zottság az Ifjúsági Törvény 
végrehajtásának intézkedési 
tervével foglalkozott.

m. g.

TEftK-Eiárek
Az 1978/79. évi Tudományos 

Diákköri Konferenciát 1979. 
február 6—9. között rendez
zük. A dolgozatok beadási 
határideje: 1978. december 15. 
Határidő után nem fogadunk 
el dolgozatokat! Diplomamun
kával nem lehet benevezni. 
(Végzettek számára a beadási 
határidő 1978. május 20. volt.) 
Ha  dolgozatokat 3 példány
ban kérjük. Mellékelni kell 
három példányban egyoldalas 
tartalmi összefoglalót a dolgo
zatokról. Mindenképpen tün
tessék fel a szakot, évfolya
mot, lakcímet és a témavezető 
tanár nevét.
HA dolgozatokat (az összefog
lalóval együtt) a témában Il
letékes tanszéken kell beadni 
a fent jelzett határidőig. 

jAz Országos Tudományos 
Diákköri Konferenciákat 1978. 
márc. 21—ápr. 13. között ren
dezik. A számunkra legfonto
sabb közgazdaságtudományok 
szekciót a Külkereskedelmi 
Főiskola rendezi, 1979. április 
5—7. között

• TDK-tanács

Kozgaz-|azz
Immár harmadik alkalom

mal rendezzük meg a szerdai 
jazzklubok nagyobb lélegzetű 
„kiegészitését” december 2-án 
19 órai kezdettel. A lengyel 
Laboratórium együttes m el
lett kiváló magyar előadók — 
Pege Aladár, Szakcsi Lakatos 
Béla, Németh János, Tomsits 
Rudolf — és együttesek alkot
ják a program g rineét. Az 
Apostol jazz, rook műsorával 
kezdődő koncertet Jam-scsir- 
on zárja. Belépés tagsági nél
kül is!

— Mi jellemzi szerinted a 
mostani helyzetet?

— Jelenleg kétféle lakáshi
ány van. Mennyiségi — ez azt 
jelenti, hogy nincs elég la 
kás. Nincs semmilyen, se ki
csi,’ se nagy, se jé, se kom
fortos — ezekre is éveket kell 
várni. (A lakáskérdés most 
m ár em beröltőket átölelő 
problém ává vált. A Szovjet
unióban van elegendő lakás, 
ennek viszont óriási ára volt 
az életszínvonalban. Éppen 
ennek tanulságaként, úgy vé
lem, nem  vállalhatunk mást 
jelenleg, m int a  fokozatos 
megoldást.)

Van ezenkívül minőségi 
probléma. Rengeteg felm érés 
bizonyítja, hogy egyes idős 
em bereknek nincs szükségük 
olyan nagy lakásra, am ilyen
ben laknak. S ez nekik is 
rossz, nincs megfelelő tá rsa
ságuk, ezért ösztönözni kelle
ne őket, hogy váljanak meg 
ezektől.

— Lehetne erre megoldás a 
lakbérek emelése, vagy erős 
progresszióval való megálla
pítása?

— Igen, valam i olyan adó
zást volna jó bevezetni, amely 
erre ösztönözne. Lehetne egy 
negatív adóztatás is, vagyis 
kedvezményben, anyagi elis
merésben kéne részesíteni 
azokat, akik kiköltöznek a 
nagy lakásokból. Szerintem 
mindenképpen megérné a be
fektetést. (Egy társadalm i 
problém a súlyosbodását m in
dig jelzi, h a  elindul az üzér
kedés és a feketepiac. A la
kással kapcsolatban, ez most 
m ár veszélyes m éreteket öl
tött. Aki a lakásba belenyúl, 
m ind hasznot húz, a kivitele
zőtől, a társasházat szervező 
jogászig.)

— Mit lehetne tenni a hely
zet javítására?

— A lakáskérdést megolda
ni, nyilvánvalóan csak foko
zatosan lehet. M ondhatjuk 
például egy hosszú távú terv
ben, hogy 2000-ig megoldjuk 
a problém ákat. Ennek egyik 
lehetősége, hogy az állam i la 
kásokat ontjuk. Vannak m ár 
korszerű házgyárak kor
szerű technológiával, ez lehet

az egyik út. A másik az, hogy 
ha szám ítunk — és most már 
végre felismertük, hogy m u
száj szám ítanunk — a m agán
erőből való építkezésekre, 
hiszen a terhek nagy részét 
rájuk  lehet hárítani!

— Ide szorosan kapcsolódik 
az építőanyagok árának kü
szöbön álló emelése.

— Az tény, hogy az ala
csony árak  ösztönöznek az 
építésre. Olcsó árak  esetén 
azonban a term elő vállalatok 
term ékszerkezete a viszony
lag nyereségesebb term ékek 
felé tolódik el. Az áremelés, 
ha jól irányul, a rra  ösztönzi 
az előállító vállalatokat, hogy 
— mivel gazdaságosabbakká 
váltak — a kívánt term ékek
ből is elégítsék ki a szükség
letet. Ha így megy végbe az 
áremelés, és ha a  lakosságnak 
közben a hitelfeltételeknél 
nagyobb lehetőséget biztosíta
nak, nem hiszem, hogy nagy 
problém át jelent. A rra kell 
vigyázni, hogy ne azokat sú jt
sa, akik építkeznek, hanem a 
vállalatokat ösztönözze.

(A lakásszerzés nem  egy
szerűen egy szükséglet kielé
gítése, ez most m ár politikai 
kérdéssé fajult. A lakásszer
zés nem építési kedv kérdése 
többé, akinek lakás kell, az 
mindenképpen belevág vala
mibe, és éveket áldoz arra, 
hogy valam it elérjen. Az, hogy 
valaki norm ális körülmények 
között lakjon, m ár term elési 
tényező. Egyrészt, m ert haza
viszi a m unkájának a gond
ját, m ásrészt rossz körülm é
nyei külön m unkára kénysze
rítik, ezt pedig m indennapi 
munkája is megsínyli.)

— Hogy segíthetné jobban 
az állam az építkezőket?

— Eddig is nagyon sok esz
köz szolgálta ezt: bem utató- 
term ek, folyóiratok, k iá llítá
sok, ingatlanközvetítő irodák, 
típustervek. Mindez azonban 
kevés! Nagy haladást lehetne 
szerintem elérni, ha — mond
juk a KISZ keretén belül — 
létrehoznának egy irodát, 
ami (mint az Expressz az u ta
zást) a fiatalok lakásépítését 
tám ogatná megfelelő hatás
körrel és m inden szükséges 
információ birtokában.

— Milyen speciális helyzet
ben vannak a fiatal értel
miségiek?

— Itt talán a legkritikusabb 
a helyzet, ezért végre megfe
lelő súllyal kéne ezt kezelni. 
Beszéltünk róla eddig szociá
lis kérdésként, ta rto ttuk  élet- 
színvonal problém ának, de ez 
most m ár gazdasági kérdés. 
Ahogy a bányásznak kell 5000 
kalória a m unkaereje ú jra 
termeléséhez, ahhoz, hogy 
holnap ú jra  kezébe vehesse a 
csákányt, az értelmiséginek 
szellemileg is meg kell ú jíta
nia magát, s ehhez elengedhe
tetlen a biztos háttér. Ennek 
fényében felülvizsgálandó, 
hogy igazságos-e a lakások 
elosztása abban az értelem 
ben, hogy az értelmiségiek 
fizetésük m iatt eleve kiesnek 
a tanácsi és a tanácsi értéke- 
sítésű lakások elosztásából. 
Élezi a problém át, hogy a kö
zépiskola után dolgozni kez
dő fiatalok ö t-hét év m egta
karításával nagyobb eséllyel 
indulnak a lakásért folytatott 
harcba.

— Milyen megoldást látsz a 
pályakezdők számára?

— Nagyszerű lehetőség vol
na a megfelelő műszaki- jogi 
kérdések rendezése u tán  a te 
tőtér-beépítés. Ez az ügy most 
csendesen halódik a néhány 
évvel ezelőtti kam pány után. 
Jó  lenne végre szabad utat 
adni ennek a  próbálkozásnak!

— Beszéljünk most újra a 
mai állapotokról! Milyennek 
látod azoknak a helyzetét, 
akik valahogy mégis lakás
hoz jutottak?

— Addig talán m ár eljutot
tunk, hogy az em berek a 
m unkahelyen közösségiek, b ri
gádokban dolgoznak, kommu
nista szombatot vállalnak. 
Amikor azonban hazamennek, 
m indenki m agára zárja  az 
ajtót, aztán se ki, se be, sen
ki. Tökéletesen illeszkednek 
ebbe a rossz felfogásba a pa
nelházak, ahol semmiféle kö
zös helyiség nincs. Ezek a 
kérdések megint a m ennyisé
gi lakáshiányhoz vezetnek. A 
töm bházak m űfajában Le 
Corbousier kísérletei m utat
ják  a kiutat, de ez nagyon 
drága. A m ásik megoldás — 
am it én a jövő lakásának ta r
tok — az együttlakás külön
féle megvalósítása. Egyik le
hetőség — am it a  Riasztólö- 
vés is bem utat —, a társas
ház bizonyos közös helyisé
gekkel. Ez azonban sok konf
liktus forrása. Annyi önálló
ságra m inden családnak szük
sége van, hogy legalább nyu
godtan kiveszekedhesse m a
gát. Ennél jobbnak tartom  azt, 
am it mi is szeretnénk meg
valósítani, ez a családi házak 
közössége. Belső kerítés nél
kül, sok közös holmival, h i
szen együtt vásárolva minden 
gazdaságosabb. Ez azonban 
még a jövő zenéje, elterjedé
se biztos lassú lesz. Kidolgo- 
zandók a jogi vonatkozásai, 
és ekkora telek megszerzése 
sem könnyű. Mi m indeneset
re belefogunk.

— Nem utópia ez?

— 150 ezer forint tőkével 
lehet belevágni, ha a telek 
m ár megvan. Ez a pénz ösz- 
szejön ifjúsági takarékbetét
ből, hiteiből, kölcsönökből, 
baráti és rokoni segítségből. 
Ettől kezdve két év a latt az 
első házak állni fognak. Ezek
ben m ár megosztozhatunk a 
helyen, míg minden ház fel
épül! Sok saját m unkával 300 
350 ezer forintból ki lehet 
hozni.

Nem várhatunk ölbe tett 
kézzel, szám unkra ez az 
egyetlen megoldás!

(Folytatás az 1. oldalról)

— A dolgozatomat eredeti
leg nem ebbe a  szekcióba kel
lett volna besorolni, de a cso
portosításnál csak a  címet 
vették figyelembe, am i bi
zonyos értelem ben megtévesz
tő.

— Mi volt a  dolgozatod té
m ája?

— Bér- és keresetelemzés
regresszió-számítás segítségé
vel. Ezt a  dolgozatot az egye
temen a  statisztika tanszéken 
írtam . Nagyon sokat köszön
hetek Mundruczó György ad 
junktus segítségének, vele ír
tam  a  dolgozatot, ő vezetett 
be ebbe a tém akörbe. Jelenle
gi m unkaköröm et is ennek a 
dolgozatnak köszönhetem.

— Hol dolgozol?
— A MüM Munkaügyi K u

ta tó  tudományos segédmunka- 
tánsa lettem  az egyetem befe
jezésével.

— Miből á llt a fődíj?
— Hatszáz koronát kaptunk 

és az oklevél kíséretében egy 
nagyon szép ólomkristály tá r
gyat.

— Véleményed szerin t mi a 
titk a  egy ilyen nemzetközi 
konferencián a  jó szereplés
nek?

— Elsősorban jó dolgozatot 
kell írni és jól kell tudni 
oroszul előadni. Sajnos ebből 
a  szempontból csoportunk elég 
heterogén volt; részben m ert 
voltak, ak ik  nem készültek 
fel megfelelően. Otthon vala
kivel lefordították a  dolgoza
tukat, de m ár az előadás be
gyakorlására nem helyeztek 
hangsúlyt. Véleményem sze
r in t viszont ha a m egírt m a
gyar dolgozatok színvonalát 
nézik, akkor még több fődíjat 
kellett volna részünkre kiosz
tani.

KÜLÖNDÍJAT KAPOTT
Pozsgai Éva Egy textilipari 
vállalat term elési és szerve

zési rendszerének m atem atikai 
eszközökkel való elemzése cí
m ű dolgozatára. Pozsgai Éva 
nagyon szépen szerepelt a 
nemzetközi konferencián.

Egyetemünkön kívül a ver
senyen fődíja nyert még a 
Pécsi Tudományegyetem Köz- 
gazdasági Kara, valam int a 
Kereskedelmi és Vendéglátó- 
ipari Főiskola. Ezenkívül kap
tak  még egy-két különdíjat is. 
Elmondható, hogy általában 
a  m agyarok jól szerepeltek,

A verseny után egy nap sza
bad program ot kap tak  a  részt
vevők. Delegációnként az o r
szág m ás-m ás területére tettek 
kirándulást. A m agyarokat a 
szlovákiai lótenyésztés köz
pontjába kalauzolták a  ven
déglátók Pozsony m ellett egy 
kis faluba, ahol bem utatták a  
csehszlovák bajnok lovakat. 
Mások borgazdaságba, textil
gyárba vagy csokoládégyárba 
látogattak el. Végül m ásnap 
este jó hangulatú discon bú
csúztak el egymástól a  konfe
rencia résztvevői.

A konferencia m agyar ver
senyzőinek egyöntetű vélemé
nye szerin t nagyon hasznos 
lehetősége ez a  szocialista or
szágok diákjainak, am ely ta 
lán  serkentően hat egyetemi 
hallgatóink körében a TDK- 
dolgozatok írására és a szín
vonal emelésére, hiszen ezen 
a  téren, van bőven tenniva
lónk.

H. E.

Jelvény 
kapható!

Egyetemi jelvény kapható 6 
forintos áron. A jelvényen az 
egyetem címere van. Megvá
sárolható a III, 382-ben.A felvételt készítette; Búza Nándor m. g.



Még két hét
(A vizsgakövetelményekről, a vizsgástatás rendjéről)

Biokk — tájékoztató

és megkezd ódik egvet-eimá pá
lyafutásunk első komoly pró
batétele. A vizsgaidőszakról 
van szó, amellyel kapcsolatiban 
sokféle hír és álhír forog köz
szájon az első é  .•folyamosok 
között. A hármas csoport ép
pen ezért határozta el, hogy 
megpróbál néhány hasznos (és 
valós) információt szerezni a 
különböző tanszékeken a vizs
ga-követelményekkel, a vizs
gáztatás rendjével kapcsolat
ban. íme érd-eiklődéseinlk ered
ményei.

ELŐSZÖR A TECHNOLÓ
GIA TANSZÉKET kerestük 
fel. Mint bizonyára hajtattak 
már róla néh-ányan, ebben az 
étiben megváltozik a tárgy 
számonkérésének módja. Ez a 
változtatás összhangban van 
az egyetemi tanács 1977. jú
nius 25-i határozatával, mely 
egyetemünk vizsgarendjének 
részleges átalakításáról intéz
kedik. Eszerint „A termelés 
technikai alapjai” nevű tárgy
ból -az eUsS félévben beszámoló 
jellegű dolgozatot kell írni az 
utolsó előadáson. A  beszámo
ló dolgozat anyaga a tanszék 
hirdetőtábláján (a földszinten, 
a bejárattól jobbra) megte
kinthető. A sikere® vizsgához 
a jegyzet anyagán kívül azon
ban feltétlenül szülcséges az 
előadásokon elhangzottak is
merete is, hiszen a  tárgy ter
mészetéből adódóan -rövid idő 
alatt iig-en sók új ismeret hal
mozódik. fel, amelynek feldol
gozása csak az előadások ke
retében történihet meg.

A dolgozat néhány rövidebb 
kifejtést igénylő kérdést fog 
tartalmazni. Várható egy-két 
olyan feladat is, amely -külön
böző fogalmak felsorolását 
kiérd. A sikere® vizsgához mám- 
danékelőtt az alapvető össze
függések, a lényegesebb fo
galmak és a fontosabb techni
kai-, műszaki elvek ismerete 
szükséges. Ezeken kívül elen
gedhetetlen a  különböző anya
gokkal és ezek termelésével 
kapcsolatos legalapvetőbb ada
tok, összefüggések elsajátítása 
is. Az egységes elbírálás ér
dekében az egyes kérdéseket 
ugyanaz a vizsgáztató javítja 
majd minden feladatlapon.

A SZÁMÍTÁSTECHNIKA, 
pontosabban a  blolkfcdiagram- 
kószítás sokunknak okozott 
problémákat az elmúlt hetek
ben. Éppen ezér-t valószínűleg 
jónéhányan félnek is a vizs
gától. Ügy gondoltuk, ebben az 
esetben -a legtöbb segítséget az 
jelentené, h-a megismerkedhet
nénk -a vizsga részletes lefo
lyásával. Erről a következőket 
tudtuk meg a tanszéken.

A számonkérés írásbeli, és 
időtartama 70—120 perc között 
változik a feladatok bonyolult
ságától függően. Az első 20— 
25 percben elméleti kérdések
re kell válaszolnunk. A fel
adatsor -rendszerint két 3 pon
tos. négy 2 pontos és négy 1 
pontos kérdést tartalmaz.

A vizsga második része a 
blokkdiagramok készítésének 
ismeretét méri fel, és két 5 
pontos, valamint egy 8 pontos

feladat megoldását állítja 
majd elénk.

Néhány szót az elbírálásról. 
Az elégségeshez a maximáli
san szerezhető 36 pontból 19 
megszerzése szükséges. A  fel
adatokra résziponíszám-ok is 
adhatók. Blokkdiagramra csak 
akkor adható részpontszám, 
ha legalább egy teljes megol
dás van! Fontos tud-ni azt is, 
hogy az elégséges megszerzé
séhez is szükség van elméle
ti és gyakorlati pontokra egy
aránt. Nem elég tehált, h-a va
laki csupán a  ,.-bloiki3ák”-hoz 
ért, és a legalapvetőbb elmé
leti kérdésekkel sincsen tisz
tában !

A felkészüléshez általában 
elegendő a jegyzet,'bár előfor
dulhat olyan kérdés is, amely 
csiak előadáson szerepelt. Az 
anyag elsajátításához egy hét 
is elég, még annak is, aki év 
közben, nem készült rendsze
resen.

Ami pedig a  korábbi ered
ményeket il-leti. az átlagok 
2,7 és 3,3 -között mozognak. 
A bukások száma 10—15 szá
zalék körüli, és körülbelül 
ennyien énnek el jeles ered
ményt is.

A GAZDASÁGTÖRTÉNETI
előadások élvezik talán a  leg
nagyobb népszerűséget az első 
évfolyamosok között. Az elő
adások élvezeteseik, színvona
lasak, az viszont bizonyára 
sokunknak okoz problémát, 
hogy vagon mi képezi a vizs
gák anyagát. Hiszen az elő
adásokon elhangzottak nem  
találhatók meg a jegyzetben. 
A  gazdaságtörténet tanszéken 
■igen .részletes információkat 
kaptunk e kérdéssel kapcso
latban. íme a  leglényegesebb 
tudnivalók.

A számonkérés anyagát az 
előadásokon elhangzottakon 
kívül Gyimesi Sándor: Magyar 
gazdaságtörténet 1848-ig, vala
mint Berend—Szuhay: A tőkés 
gazdaság története Magyaror
szágon 1848—1944 című tan
könyve tartalmazza. Ez utóbbi 
könyvből azonban csak az 
1913-iig terjedő időszakra vo
natkozó fejezeteket kell aiz el
ső félévben feldolgozni.

Az előadásiak cél ja nem a 
jegyzetekben leírtaik eliismétlé- 
se, hiszen ezeket mindenki 
önállóan megtanulhatja, ha
nem az, hogy bemutassák, ho
gyan befolyásolta az európai 
fejlődés és a világgazdaság ki
bontakozása Kelet-Európa és 
Magyarország; fejlődését. A 
'másik fő cél, hogy a megis
mert politikai gazdaságtan! 
kategóriákat és törvényeket 
konkrét történeti érvényesülé
sükben és megismerjük.

Az előadásokon elhangzot
takból elsősorban a legfőbb 
gondolatmenet és a döntő ösz- 
szefüggések ismerete szüksé
ges. A  lényeg a fejlődési fo
lyamatok áttekintése, a törté
neti, a logikus megközelítés. 
Nem enciklopédikus ismerete
ket várnak tőlünk, d-e ez nem 
jelenti azt, hogy a jelentősebb 
adatokat nem kérhetik szá
mon.

Amennyiben igény van rá, a 
tanszék konzultációidat szervez 
csoportok számára. Az előadá
sok anyagának könnyebb el
sajátítása érdekében pe
dig a tanszék hirdetőtábláján 
(az első emeleten, a Miu-b mel
letti folyosón) néhány olyan 
kérdés fog megjelenni, ame
lyek áttanulmányozása és 
megválaszolása minden bi
zonnyal segítséget fog majd 
nyújtani a felkészülésben.

A GAZDASÁGFÖLDRAJZ 
tanszéken természetesein elő
ször a jegyzet iránt érdeklőd
tünk. Sajnos a nyomdai mun
kálatok igen -elhúzódtak, de 
minden remény megvan arra, 
hagy leglcésőbb néhány nap
pal e sorok megjelenése után 
kezünkbe vehetjük az alapo
san átformáít jegyzetet.

A  számonkérendő anyagnak 
azonban csak mintegy kéthar
mad részét tartalmazza a jegy
zet. így elengedhetetlen az elő
adások anyagának ismerete is, 
amelyek azonkívül, h-ogy a 
.jegyzet anyagát magyarázzák, 
illetve kiegészítik, sok új is
meretet is a-dinialk. Erre az elő
ző évek viszonylag gyenge 
vizsgaeredményei miatt kell 
különösen felhívni mindenki 
figyelmét.

A feladatok megoldásához 
főleg összefüggések, kölcsön
hatások vizsgálata, valamint 
a világtermelés fő adatainak 
és az egyes országok, ország
részek kiemelkedő adottságai
nak ismerete szükséges. Az 
elégséges eredményt a pont

szám felének megszerzése je
lenti. Akik ennél egy-két pont
tal kevesebbet teljesítenek, 
azoknak szóbelizniük kell a 
kettesért. Ugyancsak szóbeli 
vizsgát tehetnek azok, akik
nek eredménye két érdem
jegy között van. Ez kiváló le
hetőség a javításira, ajánljuk 
mindenki szíves figyelmébe! 
Ezekről a kérdésekről egyéb
ként még további részletes tá 
jékoztatást fogunk kapni az 
utolsó előadáson.

A tananyag elsajátításához 
minimálisan egy hét szüksé
ges. Az anyag viszonylag ter
jedelmes, így ne a mechanikus 
megtanulására helyezzétek a 
legnagyobb hangsúlyt, hanem 
inkább az összefüggések felis
merésére és ezek elsajátítá
sára.

A  vizsgaidőszak alatt a tan
szék oktatói mindenkit szíve
sen látnak egy kis egyéni 
konzultációra. Ezt érdemes ki
használni! Cserébe — termé
szetesen a  becsületes felkészü
lésem -kívül — csupán egyet 
kém ek tőlünk, mégpedig a 
puskázás mellőzését, mely az 
elmúlt években igen sok súr
lódásit okozott a tanszék és a 
hallgatók között.

Végezetül nincs miá-s hátira, 
m int az, hogy valamennyi gó
lyának — és természetesen a 
felsőbb évfolyamosoknak is — 
sikereikben gazdag vizsgaidő
szakot kívánjunk. őszintén 
reméljük, munkánkkal sikerült 
hozzájárulnunk ehhez.

Az első évfolyam 
hármas csoportja

Fórumszerű tájékoztatót ta r
tottak az alternatív blokkok
ról november 20-án a Kinizsi 
utcai kollégiumban. A téma 
időszerűségét mi s-em bizo
nyítja jobban, mint az, hogy 
óriási érdeklődés, telt ház fo
gadta a  tanárokat, a blokkok 
felelőseit. A diákok kérdéseit 
azonban még megelőzte Stark 
Antal rektorhelyettes rövid, 
lényegre törő bevezetője az ál
talános tudnivalókról.

Eszerin-t — m int bizonyára 
már mindenki tudja — az a l
ternatív blokkokat a 6—7—3. 
félévben lehet felvenni. Hu
szonhét tárgycs-oport-ot indíta
nak idén, s a  nappalisok

huszonöt közül
választhatnak. Különböző tár
gyakból félévenként beszámo
lóit lesznek, majd a blokk vé
gén záróvizsgát kell tennie 
mindenkinek. A diplomában 
nem szerepel a  blokk ered
ménye. Kivételes esetben a 
hallgatóknak nem kell tárgy- 
csoportot választaniuk, hanem 
az alternatív órakeret terhére 
egyéni program alapján is 
foly tathatj á-k tanulmányaikat. 
November 30-ig kell a jelent
kezéseket leadni; a  felvételek
ről egy úgynevezett

blokktanács dönt,
amelynek tagjai a blokkfel-e- 
lősök, a dékánok, a KISZ 
képviselői, s  elnöke az okta
tás.! rektorhelyettes. Stark elv
társ megnyugtatásul azért azt 
is közölte, ho-gy tavaly cs-ak 
kevés hallgató került más 
blokkhoz, mint ahova szere
tett volna. A döntés ellen 
egyébként december végéig 
lehet fellebbezni a rektornál 
(a kérelmet az oktatásszerve
zési csoportnak kel-1 benyúj
tani: II. em. 208.), amely sike
réről vagy kudarcáról január
10-ig kap tájékoztatást a hall
gató. •

Megszüntettek két tavalyi 
blokkot, így a politikai filozó
fiát és a  vállalati modellezést. 
Meghirdettek viszont

hat új tárgycsoportot,
méghozzá a  termékáram! ás és 
készletgazdálkodást, a  vállala
ti informatikát, a maitematika 
közgazdasági alkalmazását, a 
közművelődés gazdaságtanát, 
a  politikai gazdaságtant 
(am-ely különösen régi igényt 
elégít ki) és a  nemzetközi 
szállítás és szállítmányozást.

Stark Antal bevezetője után 
a diákok vették á t a  szót, leg
alábbis néhány kérdés ere
jéig.

Zalai Ernőtől (nép-gazd. tan
szék) azt kérdezték, hogy ipa
ros jelentkezhet-e tervmate
matika blokkra. — Jelentkez
het — mondta a kérdezett —, 
hiszen módszertani blokk ez, 
így mindenhol jól lehet hasz
nálni. Igaz, főleg tervgazdo- 
sofenak szánták, de nem zár
nak ki másokat. Az a-lapvető 
célkitűzésük egyébként az, 
hogy a hallgatókat felkészít
sék a tervezés determiniszti
kus, illetve sztochasztikus

szemléletű modelljeinek nép- 
gazdasági, ágazati és nagyvál
lalati szintű alkalmazására.

Kolacs-ek Andrást az idegen- 
forgalom című blokkról kér
dezték. A belker. tanszék do
cense elmondta, hogy ez a 
tárgycsoport inkább érdeklő
dést'elégít ki, s nem szakkép
zést valósít meg. Egyébként 
bel- és külkeneseket, valamint 
iparosokat vámnak.

Érdeklődtek a piacbefolyá
solás programja felől is. Var
jas Pál (marketing tanszék) 
elmondta, hogy reklám- és 
PR-ismeretek alkotják ezt a 
tárgykört

Az ipari tervel-emző blokkal 
kapcsolatban felmerült, ho-gy 
milyen szakszemináriumot ér
demes felvenni hozzá.. Főleg a
tervezést, értékelemzést és a 
prognosztikát javasolták.

Kinek a jánlják
a szociológia biolakot? •—
szólt a következő kérdés. Fő
leg azoknak, akik vállalatok
nál helyezkednek el — így a 
válasz —, ugyanis itt a  vál
lalaton belüli társadalmi ká
derekkel ismerkedhetnek meg 
a hallgatók.

A számítástechnikával kap
csolatban is befutott néhány 
kérdés. Arra, hogy milyen ala
pon választották meg a tema
tikát, Tarlós Béla a követke
zőket válaszolta: Annak meg
felelően állítottuk össze a tác- 
gy-akat, hogy azok alkalmazás- 
technikaila-g mennyire fonto
saik egy közgazdász-hallgató
nak. A blokkban egyébként — 
algebrai megalapozás híján — 
mélyebb összefüggéseket nem 
adhatunk. Mennyire matek- 
igényes a blokk? — kérdezte 
valaki. — Emelt matekra épí
tettük a tárgyakat — hangzott 
a válasz.

A  munka- 
gazdaságtanról

többen is érdeklődtek. Először 
is az iránit, hogy Andics Jenő 
helyett ki fog munkaszocioló
giát tanítani. Három név me
rült fel: Rozgonyi Tamás, La
ki Teréz és Makó Csaba. Ez 
utóbbi látszik talán a legvaló
színűbbnek. Arra a kérdésre, 
hogy milyen tárgyakat oktat
nak a  blokkban, elmondták, 
hogy munka-gazdaságtant, 
munkaszociológiát és munka
pszichológiát. Az első félév
ben különben népgazdasági, a 
másodikban, vállalati kérdé
sekkel foglalkoznak majd. Szó 
került arról is, hogy milyen 
tárgyakra támaszkodik a 
blokk. A pg-re, szociológiára 
és az általános statisztikára.

Két, szinte refrénként vlsz- 
szatérő kérdés is akadt, ame
lyekre nem tudtak válaszolni 
a jelenlevő taná-rók. Nevezete
sen arra, hogy hol lehet elhe
lyezkedni majd ezekkel a 
blokkokkal, és hogy milyenek 
lesznek a vizsgamódszerek.

Aki különben bővebb infor
mációkhoz akar jutni az egyes 
blokkokról, nem árt, ha sze
mélyesen felkeresi az adott 
tanszékeket.

(Borsi)

Két ösztöndíjas Mexikóban
Hogyan kerültünk ide? Amikor harmadi

kosok voltunk, azaz két évvel ezelőtt, indult 
egy latin-amerikai tanfolyam az egyetemen 
a világgazdasági tanszék irányításával. Ti- 
zenketten kezdtük el a tanfolyamot, és hatan 
be is fejeztük. A tanfolyam zömmel spanyol 
tanulásból állt, de meghallgattunk négy-öt 
érdekes előadást is Latin-Amerikáról. Azc-k 
közül, akik elvégeztük a tanfolyamot ketten 
— Bokros Lajos és Somfai Gábor — pana
mai ösztöndíjat kaptak, Penyigei Krisztina 
Kubába utazik, mi ketten pedig Székely La
cival már lassan két hete a mexikói vendég
szeretetet élvezzük.

Jumbo Jettel az Óceánon át
Utunk Madridon keresztül vezetett. Onnan 

az IBÉRIA Cervantez nevű Boeing—747-ével 
tettük meg a 13 órás utat Mexikóig. Én még 
sosem repültem ilyen hatalmas géppel, több 
mint 300-an férnek el rajta. Egy sorban ki
lenc ülés volt. Nékünk szerencsénk volt, két 
ablak melletti ülést kaptunk. Az első kelle
mes meglepetés az volt, hogy minden ülésen 
kényelmes papucs várta az utasokat. Az út 
alatt egy percig sem unatkoztunk. Három
szor volt étkezés, köztük filmet vetítettek és 
nyolc zenecsatorna közül lehetett választani. 
Mivel nyugati irányba repültünk, budapesti 
idő szerint csak éjjeli 1-kor kezdett sötéted
ni. Ekkor már Mexikó felett repültünk.

Albérletlceresés
Albérletet nemcsak Budapesten, hanem 

Mexikóvárosban sem könnyű találni. Az el
ső hetet szállodában töltöttük az 'tteni Kül
ügyminisztérium vendégeként. Ez alatt az

idő alatt kellett szállást keresnünk a követ
kező 8—10 hónapra. Először újsághirdetések
kel próbálkoztunk. Olyan helyekre mentünk 
el, ahol havi 600 peso alatt hirdettek egysze
mélyes szobát. (1 peso körülbelül 1 forintot 
ér.) így ugyan nem jutottunk semmire, de 
legalább megismerkedhettünk Mexikóváros 
néhány nyomorúságos negyedével. A leg
több helyen hatan-tízen laktak egy lakásban, 
a szoba, amit ki akartak adni, a konyhából, 
vagy valamelyik hálószobából nyílt, és rit
kán fért el benne egy ágynál több bútor.

Ezek után más módszert választottunk. Mi
vel az intézet, ahol spanyol nyelvtudásunkat 
mélyítjük el, közel van egy modern lakóte
lephez, a keresést erre a körzetre szűkítettük 
le. Egyszerűen becsöngettünk a lakásokba, 
hogy van-e kiadó szobájuk. Körülbelül az 
ötvenedikre sikerrel jártunk. Egy ötven év 
körüli hölgy „fogadott be” minket. Szép, há
romszobás lakásban lakik egy tízéves indián 
kislánnyal. A kislány takarít, mosogat, segít 
a vásárlásban. Iskolába nem jár, állítólag a 
néni tanítgatja. írni, olvasni még nem tud.

A szobánk nem túl nagy, de mivel a nap
palit is használhatjuk, így elég kényelmesen 
elférünk. 1800 pesót fizetünk érte ketten. Az 
ablakunk a Három Kultúra Terére néz. Az 
aztékok idején ez a té r volt Tlatelolco köz
pontja. Ez a városállam az azték főváros, 
Tenochtitlán szövetségese volt. A téren még 
ma is láthatók egy piramis romjai. Az az
tékok 1521-ben ezen a helyen szenvedték el

a döntő vereséget. A spanyol hódítók a pi
ramis romjain templomot építettek, amely 
már 1536-ban el is készült. A Szent Jakab 
volt az egyik első spanyol templom Ameriká
ban. Az utóbbi évtizedekben a tér körül mo
dern városnegyedet építettek. Itt áll a Kül
ügyminisztérium 20  emeletes, modern épülete 
is. A lakótelep hatalmas, több tízezren lak
hatnak itt. Egy kicsit hasonlít az otthoni la
kótelepekre, csak itt több a park, az apró 
üzlet és a járdák zöme fedett. Minden épü
letnek neve van. Mi a Chihuahua (ejtsd: 
csigvagva) nevű házban lakunk. Ez egy 
észak-mexikói város és egy sörmárka neve. 
Tőlünk öt percre van egy metróállomás, így 
húsz perc a latt bent lehetünk a centrumban.

13 millió lakos, 2 millió autó
A városról az első benyomásunk az volt, 

hogy hatalmas és modern. A várost észak— 
déli irányban átszelő főútvonal, az Avenida 
Insurgentes például- 26 km hosszú. Kétszer 
négy sávban szakadatlanul hömpölyög az 
autóáradat, zömmel amerikai szárazföldi cir
kálók, bár a Volkswagen is elég gyakori. 
Mexikóról is el lehet mondani, amit az USA- 
ról: az autó nem luxus, hanem szinte élet- 
szükséglet. A metrón kívül a tömegközleke
dés meglehetősen megbízhatatlan. A bu
szok ritkán járnak, akkor viszont tömöttek. 
A metrónak három vonala van, de a város
nak csak töredéknyi részét lehet vele elérni.

Mexikóváros nemcsak a világ egyik legna

gyobb városa, hanem a kontrasztok birodal
ma is. Közhelynek tűnhet, de tényleg egy
mástól száz méterre elképzelhetetlen luxus
sal és nyomorral lehet találkozni. A gazda
gok nagyobb fényűzésben élnek, mint Euró
pában bárhol, viszont ekkora szegénységet 
sem láttam még sehol. A hatalmas népsza
porulat miatt gyorsan nő a munkanélküli
ség. Rengetegen próbálnak cipőpucolásból, 
sorsjegy-, ajándéktárgyárusításból megélni. 
Elég sokan alszanak az utcán, köztük sok 
indián nő, hátukon a gyerekük. Elutazásunk 
előtt pár nappal olvastuk az Esti Hírlapban, 
hogy a hideghullámban 26-an fagytak meg 
itt a hajléktalanok közül.

Tanulunk spanyolul
Az intézet, ahová járunk a Külügyminisz

tériumhoz tartozik. Itteni diplomaták, azok 
családtagjai, külföldi szakértők, diákok ta
nulnak itt spanyolul. Két csoport van, egy 
kezdő és egy haladó. Mi a haladóba kerül
tünk, és a csoport átlagszínvonala pont meg
felel nekünk. Tizenketten vagyunk a cso
portban. ö t  indiai, egy-egy jugoszláv, finn, 
amerikai, olasz, holland és mi ketten.

Érdekes, hogy a jugoszláv fiú, aki költő, 
jól ismeri az egyetemünkről Oravecz Im rét 
Együtt töltöttek egy tanévet az USA-ban. 
Tamásnak — így hívják a ljubljanai költőt 
— verseskötete jelent meg Jugoszláviában 
„Imre” címmel.

A csoporttal nemcsak az órán vagyunk 
együtt. Fiatal tanárnőnk vezetésével már 
kétszer voltunk kirándulni a város környé
kén. Másodszor Teotihacanban jártunk. Er
ről és a mexikóvárosi Antropológiai Mú
zeumról szól majd következő beszámolónk.'

Réthy Imre



„K iem elkedő
je le n tő sé g ű ”

A program ozott oktatásnak 
elsősorban a  műszaki és  te r 
mészettudományi tárgyak, il
letve a  nyelvek oktatásában 
vannak hagyományai. A mód
szer elm életével és a tá rsada
lomtudományok így a  közgaz
daságtudom ány oktatásában 
történő gyakorlati alkalm azá
sával azonban egyre többen 
foglalkoznak. K urtán  Lajos, az 
ELTE TTK politikai gazdaság
tan  tanszékének adjunktusa, a  
program ozott oktatás term e-, 
szettudományi k ari politikai 
gazdaságtan oktatásbeli a lka l
mazásának lehetőségeiről és 
problém áiról ir ta  védés előtt 
álló 'kandidátusi értekezését

— Egyre többet beszélnek 
manapság a programozott ok
tatásról. M it je len t ez tulaj
donképpen és m ennyiben más 
így az oktatás, m in t hagyomá
nyos módon?

— A program ozott oktatás 
tágabb értelm ezését vallom, 
am ely jóval többet jelent, 
m int a  program ozott tanköny
vek alkalm azása. Jellem zi az 
egész oktatási folyam at — te 
h á t a  tanu lás és  a  (tanítás — 
részletes megtervezése az ok
tatási-nevelési cél és feladat- 
rendszer részletes kidolgozása 
alapján. Ezek a  dokum entu
mok pontosan rögzítik a  kü
lönböző oktatási form ák (elő
adás, egyéni tanulás, szem iná
rium  viszonyát) is az oktatási 
folyam atban. A programozott 
oktatás alapvető jellemzője 
továbbá, hogy a  diákot a  ta n u 
lási folyam at során,' folyam a
tosan m eg kell erősíteni a rra  
nézve, hogy megfelelően elsa
já títo tta-e  az anyagot, illetve 
jelezni kell neki, hogy tudása 
nem elegendő a  továbbhala
dáshoz. A  program ozott okta
tást ak tív  tanulási folyam at
ként kell felfogni, ezért a  hall
gatók ak tiv itásának  fenn tartá
sára m inden serkentő elem et 
alkalm azni kell. A jól kidolgo
zott, megfelelően működő 
rendszerben az oktató  rend
szeresen jelzést kap a  hallgató 
teljesítm ényéről, s  ennek is
m eretében m ódosíthatja is  a 
programot, illetve a  pedagó
giai folyamatot. A hangsúly a 
diákok egyéni és kollektív tel
jesítm ényén van.

— M ondhatjuk-e, hogy az 
esti-levelező tagozaton a m ód
szer alkalmazása nagyobb je 
lentőségű, m in t a nappalis 
képzésben?

— A hagyományos, polem i
kus felépítésű tankönyvekből, 
jegyzetekből épp a  tanu lás so
rán  történő folyam atos m eg
erősítés és az aktivizálás 
hiányzik. Ezért kétségtelen, 
hogy a program ozott tanköny
vek nagy segítséget adnak  az 
estisek-levelezősök felkészülé
séhez, s  mivel a  folyam atos ta 
nu lásra „kényszerítenek” jól 
használhatók ott is, aho l apg . 
nem alaptárgy, s  az óraszám 
alacsony. Jó l tervezett pedagó
giai folyam atba illesztve azon
ban a  nappalisoknál is meg
m utatkoznak az előnyök — 
ezt a  TTK-n többéves kísérlet 
eredményei m utatják.

— Többször szó esett már az 
oktatási-nevelési folyamat 
megtervezéséről, ennek fontos
ságáról. Beszélhetünk-e ná
lunk a gyakorlatban ilyenről, 
akár egy-egy szak, akár egy- 
egy tantárgy vonatkozásában?

— Ebben a  kérdésben még 
csak kezdeti törekvésekkel ta 
lálkozunk m ind hazai, mind 
nemzetközi viszonylatban. 
Ilyen például a  Szovjetunió
ban az oktatási folyam at tu 
dományos megszervezésének 
koncepciója. N álunk — nem 
utolsósorban az oktatók je len
tős részének pedagógia felké
szültségében m utatkozó h iá
nyosságok m ia tt —, egységes 
pedagógiai koncepcióról még 
egy-egy tantárgy oktatásán be
lü l sem  nagyon beszélhetünk.

— A  programozott oktatás 
alkalmazásának korlátját ezek 
szerint ilyen  szub jektív  ténye
zők jelentik?

— A társadalom tudom á
nyok, s így a  politikai gazda
ságtan oktatóinál is megfigyel
hető idegenkedés. Ma még 
meglehetősen általános az a  
vélekedés, am ely a program o
zott ok ta tást annak  klasszikus 
felfogásával azonosítja. Pedig 
a  program ozott oktatás kon
cepciója és gyakorlata negyed- 
százados tö rténete során  je len
tős fejlődésen m ent keresztül. 
Az általános megítélésen vá l
toztatni csak úgy tud  unk ha a  
m ódszerben rejlő lehetőségek
kel, az elm életi alapokkal és a  
gyakorlati alkalm azással egy
a rá n t m egism ertetjük az okta
tókat.

— M ilyen lehetőségei van
nak a programozott oktatás
nak a társadalomtudomány, s 
benne a közgazdaságtudomány 
oktatásában?

A  társadalom tudom ányok
ban két alapvető kérdést kell 
ehhez megvizsgálni. Először is, 
hogy az oktatási-nevelési cél 
ism eretében, a  pogramozott 
oktatás alapvető jegyeit figye- 
lembevéve, mely anyagrészek 
igénylik leginkább a  progra
mozást. M ásrészt a  program - 
készítés sajátosságai és algo
ritm usai is kidolgozandók. A 
m arxizm us-tárgyakon belül 
a politikai gazdaságtant külö
nösein alkalm asnak tartom  a 
program ozott oktatásra — el
vileg az egész tananyag vo
natkozásában.

— Mi a vélem énye arról a 
programozott kap. pg. tan
könyvről, am elynek módszer
tani úttörője Balázs Béla, s 
am elyet egyetem ünk tanszé
kének munkaközössége írt?

— E tankönyvet a  vonat
kozó szakirodalom  ism ereté
ben nemcsak hazai, hanem 
nemzetközi viszonylatban is 
kiemelkedő jelentőségűnek 
tartom . Egyetlen, didaktikai, 
illetve tanuláspszichológiai a s
pektusból jelentkező problé
m ájára  utalnék: Nem elég 
részletes a  tanulási folyamat 
irányítása. Sokszor nem eléggé 
megalapozott a m egadott vá
lasz az alap- és az esetenkén
ti segítő információkkal. To
vábbfejlesztést igényel a hall
gatói válaszok pontatlanságai, 
hibái okainak diagnosztizálá
sa és az ezekre való reagálás 
m ódjainak rendszere is. Ezál
ta l jobban lehetne alkalm az
kodni a  hallgatók gondolkodá
sának egyéni sajátosságaihoz 
is.

Az új tankönyvet figyelem
be véve szükségessé, s  egyben 
lehetővé válik az előadások és 
a szem inárium ok megfelelő vi
szonyának, a tantárgy oktatási 
folyam atának megtervezése is.

I F J Ú S Á G I
„Egyenlőtlenségek a

AZ IPAR KAR
1978-as ifjúsági parlam entje 
fél 5-kor kezdődött szerdán... 
Miután Gerő Péter, a  p arla 
ment elnöke m egnyitotta a  
tanácskozást felkérte Kup- 
csik Józsefet, az ipar kar dé
kánhelyettesét beszámolója 
megtartására. A dékánhelyet
tes beszámolója szólt az e l
múlt parlam en t óta végzett 
munkáról, a  hallgatókat é r 
deklő fontos kérdésekről.

Tájékoztatta a hallgatókat 
arról, hogy idén az egyetemi 
tanács elé kerül a szervezés 
tantárgy anyaga. Beszélt arról 
az igényről, hogy a hallgató
kat a tanszékek vonják  be a 
tudományos m unkába.

A blokkokkal kapcsolatban 
felhívta a beszámoló a figyel
m et arra , hogy a jelentkezé
seket pontosabb tájékoztatás
sal kell segíteni.

Tájékoztatta a  dékánhelyet
tes a  parlam ent résztvevőit 
arról, hogy a szüreten a kar 
hallgatóinak 70 százaléka je 
lent meg, 80-an hiányoztak  
igazolatlanul.

A  hallgatók szociális hely
zetéről is részletesen szólt a 
beszámoló. A karon jelenleg 
222-en részesülnek tanulm á
nyi ösztöndíjban, 286-an rend
szeres szociális tám ogatást 
kapnak, s ebben a  félévben 
59 diák lekategórizálási ké
relm ét fogadták el. Jelenleg 
125 társadalm i ösztöndíjas ta 
nul a  karon, közülük 80-an 
végzősök.

A beszámoló utolsó része a 
képviseleti rendszerrel foglal
kozott.

Ezzel a tém ával kezdte be
számolóját Adám  László, a 
kar K ISZ-titkára. Em lékezte
te tt rá, hogy ’76 óta a kar 
vezetése és a hallgatók kö
zött több ízben került sor 
közvetlen párbeszédre. „A 
képviseleti rendszer és a  köz
vetlen véleménycsere, m int a 
vélem énynyilvánítás két for
mája, szervesen egészítik ki 
egym ást és összességükben jól 
funkcionálnak a karon. A p ar
lam enten való vélem ény
csere nem  jelenti term é
szetesen a  problém ák vég
leges meigoMásiáit. Legalább 
ilyen jelentőségű és súlyú a 
minden nao v é d e t t  fáradozás 
ezen a terü leten .”

A továbbiakban az érdek- 
képviseleti rendszer néhány 
kérdésével foglalkozott a be
számoló. A  hallgatói képvise
lőknek nagyobb gondot k e l
lene fordítaniuk a  tananyag
vitákra, a  tanszékek m unká
jának  megítélésére. Az ezen 
a téren  kapott észrevételeket 
jogosnak érezzük.
A KÉT BESZÁMOLÓ UTÁN 
a hozzászólások következtek. 
Elsőként a IV. éves közleke
dés szakosok problémáiról 
hallottunk. Nem tisztázott az, 
hogy a hallgatók m ikor és 
milyen típusú szám onkéréssel 
kapnak m ajd jegyet a  blokk- 
tantárgyakból. Speciálisan 
közlekedéses problém a, hogy 
nagyon kevés jegyzet áll ren 
delkezésre a tanuláshoz, és a 
könyvtárban levő szakanyag 
is igen kevés, az olvasóterem 
ben csupán egy sornyi. A köz
lönyökből, folyóiratokból e l
olvasandó cikkekből sincs 
elég. A szükséges oldalakat 
kitépték. A hallgatók kérik, 
hogy lehessen szótárakat is 
kölcsönözni, nagy szükségük  
lenne erre, a  nyelvvizsgára 
való felkészüléshez. Panaszol
ták  még, hogy a m ásodik fél
évben, am ikor a diplom am un
kát is el kell készíteniük, na
gyon magas lesz a heti 30 
óra. Hiányolták, hogy a  rend
szeresen elkészített oktatói 
jellemzésre ez idáig egyszer 
sem kaptak visszajelzést. 
Utolsóként a szakm ai gyakor
latról tolm ácsolta csoportja 
véleményét a  felszólaló: „A 
gyakorlat nem volt túlságo
san alkotó, és úgy érezzük, 
hogy ilyen form áhan nem sok 
értelme van.”

OROSZ ÉVA
egy kérdést te tt fel a  je len
levő oktatóknak: mi az oka a 
vizsgáztatási szünetnek de
cember 25-től — az ünnepek  
m iatt ez valójában 22-ét je 
lent — január 3-ig. Nem ér
velt a szünet ellen, „csupán” 
felsorolta vizsgáit, a  sor ön

m agáért beszél: angol szigor
lat, szervezés szigorlat, öt kol
lokvium.

BURKA ENDRE
(ipar II/l)  hozzászólása szin
te az összes problémás terü
le tet érintette.

A  gyakorlatra elolvasandó 
kötelező irodalmat túl soknak 
tartják a II. évesek. Burka  
Endre kezdte a panaszkodást 
a menzáról is. Kifogásolta az 
adagok és a választék csök
kenését és javasolta, hogy 
vacsorára lehessen igazi va
csora ételeket (kakaót, kalá
csot, sajtot) kapni az  ebéd- 
m aradékok helyett.

HALAK ÉVA
(ipar IV/1.) folytatta a  sort 
azzal a  javaslattal, hogy az 
ebédjegyek legyenek bevált
hatók az egyetem, illetve a 
Zsil utcai épület büféjében  
is, m ert van akinek nincs 
m inden nap ideje a  menzán 
ebédelni.

ANTAL CSABA 
(ipar II/3.) a politikai gazda
ságtan előadás helyett még 
egy szem inárium ot javasolt, 
így jobban biztosítottnak lá t
ja  az  anyag elsajátítását.

Kupcsik József válasza: Az 
előadások szem inárium okkal 
való felváltása az  előadások 
és gyakorlatok aránya, tan 
tárgyanként külön megfonto
lást tesz szükségessé, ebben 
az esetben is a  kérdés meg
vizsgálását kívánja.

POLLÁK GYÖRGY 
(ipar 11/1.) a honvédelmi is
m eretekkel kapcsolatban ja 
vasolta, hogy a  m ostani anyag 
helyett, egészségügyi módsze
reket, kötözést oktassanak a 
lányoknak. Ezen kívül felhív
ta a figyelmet a rra , hogy a 
Köves—Párniczky statisztika 
könyv és a  dial. mat. jegyzet 
példányszám a nem  elegendő.

Kerékgyártó Györgyné v á 
lasza: Sürgetésünkre azt az 
ígéretet kaptuk, hogy jegyzet 
form ájában fél éven belül 
kapható, lesz. Ügy véljük, 
az egyéb ok tat ás ti segédletek
kel a  tananyag elsajátítható.

Pollák György javasolta 
miág a kötelező irodalmak 
páldáinyseá'máinak em elésére a 
leginkább szükséges anyagok 
stencilezését, illetve azt, hogy 
a  könyvtár isimét legyen nyit
va vasárnap is.

TAKÁCS JUDIT (közleke
dés II.)
A nyelvoktatásban 'kifogásolta, 
hogy annak  ellenére, hogy a

A Központi K önyvtár fia
ta lja i is m egtarto tták  az If
júsági parlam entet novem ber 
15-én. A parlam ent ülését 
megelőző napokban, órákban 
a folyósón zajló élénk eszm e
csere m ár jelezte az érdeklő
dést, s azt, hogy a fiatalok
nak van  m ondanivalójuk, töb
ben élnek m ajd a hozzászó
lás jogával. Az alapos előké
szítés eredm ényeként a  meg
hívottak nagy része eljött, 
hogy szót kérjen, vélem ényt 
nyilvánítson. Az elnökség ösz- 
szetétele is tükrözte, hogy az 
állam i vezetők és a tömeg
szervezetek képviselői is k í
váncsian várják  m unkatársaik 
észrevételeit. Részt vett az 
ifjúsági parlam enten a Köz
ponti K önyvtár igazgatóján 
dr. W alleshausen Gyulán kí
vül még az osztályvezetők kö
zül Craveró Róbertné, Hu
szár Emőné, Papp K ornélia; 
a pártszervezetet Szűcs Zol
tánná, a szakszervezetet pe
dig Zengővári M ária képvi
selte.

Ékes Ildikó elnök köszöntő 
szavai u tán  W alleshausen 
Gyula beszámolója hangzott 
el.

IGAZGATÓNK
szavait a  jelenlevők feszült 
figyelemmel kísérték, hiszen
— m int azt hangsúlyozta is
— első ízben volt alkalm a a 
könyvtár dolgozóinak ilyen 
széles körével találkoznia. 
Kölcsönös várakozás és kí
váncsiság előzte meg bevezető 
előadását. K iemelte, hogy a

közlekedés szak nyelvigényes, 
a Nyelvi Intézet nem  fogadott 
el jelenitkaziéist kezdő angol 
nyelvre.

Papp Nándor reagálása: Az 
angol szakcsoport kapacitása 
jelenleg nem  teszi lehetővé, 
hogy több csoport legyen. 
„Egyébként nem  értem  a prob
lémát. m ert ha kezdő szintű  
nyelvtanulásról van szó, akkor 
mindegy, hogy m elyik  az a 
nyelv.” Ezt a mondatot han
gos zúgolódás fogadta.

SOK LÉNYEGES, a  képzés 
alap ja it érin tő  kérdésről be
szélt Nagy Húszéin Tibor (IV. 
ag rá r szakos) hallgató. Először 
a rró l az egyenlőtlenségről be
szélt, am i a különböző évfo
lyam ok között megfigyelhető. 
„Agrár szakon például a II. év 
sétagalopp, a III. év egy kicsit 
nehezebb, aztán IV. évre a 
nyakába szakad az em bernek 
m inden.” A m ikorra lehetőség 
nyílik egy tém ában való elm é
lyedésre, választás elé kerül a 
hallgató: vagy nem  tanul, s  
ennek adm inisztratív  követ
kezményed vannak, vagy szín
vonaltalan diplom át ír. S ajá t 
példájával tám asztotta a lá  az 
elm ondottakat: heti 29 órájá
ból 21 gyakorlat, ez a  megszer
ze tt ism eretek alkotó elmélyí
tését nem  teszi lehetővé. A 
tantárgyi stru k tú ra  sem m eg
felelő, sok az egyféléves tárgy. 
„Negyedévben tíz jegyet sze
rezni, s  ebben hét tantárgy
ból vizsgázni, azt hiszem, 
m ér abszurdum .” Felhívta a 
figyelm et arra . hogy a blok
kos rendszer a tanuló alapkö
zösségeket tovább forgácsolta. 
A szünet m iatt rövidebb vizs- 
gaid-szakra és a  vizsgajelent
kezések elfogadásával kap
csolatos problém ákra h ivat
kozva szükségesnek ta lá lta  
az utóvizsga-időszak vissza
állítását.

A  szakszem inárium -vezetők  
egységesebb, jobb felkészíté
sét sürgette Szabó A ttila  (ipar 
IV/2.). Jelenleg jó néhányan 
közülük nem tud ják  a diáko
kat tájékoztatni a  öiplotmaínás, 
a szakmai gyakorlat, az áiliiaim- 
vizsiga részleteiről. A döntési 
já ték vélem ényük szerint 
mechanikussá válik, nem  in 
dokolt, hogy kétféléves.

Később Tóth László (IV/ 
ipar) dicsérte ezt a tantárgyat, 
szerinte annak ellenére, hogy 
nincsenek tisztában a rendszer 
működés» mechanizmusával, 
a  tárgy jól gyakorlatra orien
tált.

Palotás János (Ipar III/l.) 
elemezte az érdekvédelm i

könyvtár fejlődése szem pont
jából kedvezőnek ta rtja , hogy 
a dolgozóknak több m int a  fe
le fiatal. Aktivitásuk, k riti
kus szellemük, naprakész 
szakmai ism ereteik, alkotó 
részvételük a könyvtár életé
ben nagym értékben hozzájá
ru lhatnak  annak  fejlődéséhez. 
Elsőként a rekonstrukciós 
m unkálatok könyvtári vonat
kozásait ism ertette. Hangsú
lyozta, a  könyvtár bővítése a 
jelenlegi körülm ények között 
nem m egvalósítható, új o tt
honát a  Zsil utcai épületben 
a lak ítják  ki. Az új épületrész
ben kap helyet a  könyvtár és 
a korszerű körülm ényeknek 
is megfelelő olvasószolgálati 
helyiségek, a m unkaszobákat 
pedig a m ár meglevő épület
szárnyban helyezik el. Szaka
szosan kapja meg a Központi 
Könyvtár új otthonát, mely 
hosszú távon is megfelel a 
flexibilitás és az újonnan 
felm erülő korszerűsítés köve
telményeinek.

Hozzászólása m ásodik ré
szében az 1976. évi ifjúsági 
parlam enten m ár elhangzot
tak ra válaszolt, s rám utato tt 
a rra , hogy az akkor em lített 
észrevételek illetve javasla
tok egy része — pl. a m unka
bér- és besorolási rendszer 
szabályozása — m ár megvaló
sult, illetve megoldódott. 
Szólt az Egyetem Szervezeti 
és Működési Szabályzata te r
vezetével kapcsolatosan arról, 
hogy fel kell készülnünk an
nak megjelenése után sa ját 
szabályzatunk kidolgozására

m unka hatékonyságát. Ezután 
egy érdekvédelm i csoport lét
rehozását javasolta, am elyben 
m inden szak és mimben évfo
lyam képviseltetné m agát, s 
kérte, hogy e  csoport tag jai
nak nevét tegyék közzé. Le
gyen a  csoport köteles a be
jelentett problém ákía írás
ban bizonyos időn belül v á
laszt adni.

Ném eth Gyöngyi, a  KISZ 
VB érdekvédelm i felelőse rö
viden .válaszolt: van  ilyen 
képviseleti rendszer, nevük, 
borítékük a folyosón kifüg
gesztett. Szomorú, hogy ennek 
h íre nem ju to tt e l az alap- 
szervezeteikhez.

Meglehetősen érdekes, de v i
ta tható  javaslatot te tt ezután 
Orosz József ' (ipar/III.): ta
pasztalatai szerint ha valaki 
rossz té telt húzott, lefeleltetik  
belőle, s kettest írnak be az 
indexébe, ezzel elveszik tőle 
a javítás lehetőségét. Legyen 
joga a diáknak elégtelent 
kérni, ha rossz tételt húz- 
nak.(?)

Ezután a jelenlevő tanárok 
válaszoltak a  felvetett problé
máikra.

KOVÁCS SÁNDOR az
üzemszervezés tanszék képvi 
seletében először a tanulócso
portok szétforgácsolásáról be
szélt. A reform  fő iránya az 
volt. hogy szakítsunk a  nagyon 
széttagolt specializációval, így 
ez nagylelkűsége, de egyben 
csapdája is a  mostani képzés
nek. Ha a hallgató sokfelé vá
laszt, valóban sok közösségbe 
sorolódik. A  megoldás az, ha 
a szakhoz kapcsolódó blokkot, 
alternatív tárgyat választ.

Szabados Anna  az ipargaz
dasági tanszél: docense a 
szakmai gyakorlatokról szólt. 
Sok helyen , ahol sikerül vég
zett hallgatót instruktornak  
felkérni, nagyon érdekes és 
értékes gyakorlatokat töltenek  
a hallgatóink. A döntési já 
tékra vonatkozó észrevételekre 
írásbeli választ ígért a  tanszék 
nevében.

„A meg nem válaszolt kér
désekre írásban fogunk rea
gálni. illetve felvetjük őket 
az egyetemi parlam enten” — 
ígérte Kupcsi József dékán
helyettes.

A küldöttek ezután szavaz
tak  arról, hogy a tanszéki kép
viselőknek harm inc napon be
lül választ kell adniuk a hoz
zájuk érkezett problémáikra.

Az ifjúsági parlam ent végül 
elfogadta az egyetemi parla
m ent küldötteinek névsorát.

M olnár Gabriella

is, mely a  könyvtár szerepé
ben — napjainkban végbe
menő változásokat is figye
lem be véve nem kis feladat, 
s nagy felelősséggel jár. Mint 
ism eretes, Könyvtárunk a ki
szem elt közgazdasági szakm ai 
információs központ, s m int 
ilyen a rendszer tagkönyvtá
rainak  tevékenységét, m unká
já t h ivato tt koordinálni, s 
hozzájárulni új típusú s z o lá l 
tatásaival a szélesebb körű, 
korszerűbb inform áció szol
gáltatásához. A Tudománypo
litikai Bizottság által szá
m unkra kijelölt feladatok 
nagy m egtiszteltetést je len te
nek, de egyben komoly erőfe
szítéseket kívánnak.

Az összkönyvtári feladatok 
ism ertetése után a m inden
napi munkavégzés során ke
letkező nehézségek közül ki
em elte az állományból kivont 
könyvek értékesítésének és 
hasznosításának problém áját 
— m elyben a KISZ-tagok se
gítségére kíván tám aszkodni 
elsősorban —, valam int hang
súlyozta, hogy a kutatási le
hetőségek bővítésére, a gyes
en levő kism am ák tanulásá
nak és szakm ai tudása szin
ten ta rtásának  elősegítésére, 
a dolgozók könyvtáron belüli, 
más osztályok m unkálát érin 
tő ism ereteinek bővítésére, az 
egyes könyvtári berendezések, 
gépek kihasználtsági fokának 
felülvizsgálására a jövőben 
m egkülönböztetett figyelmet 
kell szentelni, s lehetősége-

(Folytatás az 5. oldalon)

Az olvasókért vagyunk!



P A R L A M E N T
„A diákok sem eredendően 

szorgalmasak vagy hanyagok”
AZ ELŐKÉSZÍTŐ MUNKÁK
után novem ber 15-én, szerdán 
délután összeült a  kari diák- 
parlam ent. A karon oktató 
tanszékek szép számmal meg
je len t oktatói m ellett a hall
gatói küldötteken kívül — a 
nyilvánossá tétel ellenére 
— csak gyér számmal képvi
seltette magát a diákság, pe
dig az  esemény nagyobb fi
gyelmet érdem elt volna a ré
szükről.

Azután, hogy Váraljai Már
ton  (IV. évf.) a  nemzetközis 
hallgatók HPCS bizalm ija, 
köszöntötte a résztvevőket, 
valam int az elnökségben he
lyet foglaló dr. Forgách Tibor 
dékánt, dr. Kolacsek András 
kari párttitkárt és Borbély 
István  kari K ISZ-titkárt, a 
dékán egy bevezető ism erte
tést ta rto tt a ké t évvel ez
előtti d iákparlam ent óta vég
zett munkáról.

Először a tanulm ányi m un
káról szólt. Az előző félévben 
e lé rt 3,73-as kari tanulm ányi 
átlag is olyan, am in van m it 
javítani. Külön hangsúlyozta, 
hogy a  karon tanuló hallga
tók számához képest nagyon 
magas az utóvizsga m ennyi
sége — m ajdnem  minden  
második diáknak vo lt egy u. 
v.-ja. A  diákság kötelezettsé
geinek és m unkájának elem 
zése u tán  az  oktatás másik 
oldaláról a tanárok m unkájá
ról szólt. K ifejtette, hogy ab 
ban, hogy az előadások nem  
egyforma szintűek  az egyéb 
körülm ények m ellett o taná
rok is hibásak: i t t  külön ki
em elté a számonkérés követ
kezetességét, illetve követke
zetlenségét.

Ezután foglalkozott a m e
zőgazdasági m unkával is. É r
tékelésében erkölcsileg kifo
gásolhatónak tartotta, hogy 
ezen a kar hallgatóinak csak 
50 százaléka ve tt részt és 30 
— 35 százaléka előzetes igazo
lás nélkül maradt távol. Itt 
is hangsúlyozta a jogok és 
kötelességek elválaszthatat- 
lanságát.

A  dékán felh ívta  a figyel
m et a tanárok, tanszékek és 
a diákság kapcsolatának jav í
tására, am i az a lap ja  egy 
jobb tanulm ányi m unkának, s 
ahogy a  beszéde végén hang
súlyozta, annak  ellenére, 
hogy a jelen  körülm ények kő

inkhez képest megnyugtató 
megoldást találni. Igazgatónk 
figyelmét nem kerü lte  el — 
a korábban m ár több a lka
lomm al felvetett — rugalm as 
munkaidő problém ája. Meg
oldását elképzelhetőnek ta r t
ja, de hangsúlyozta a  kérdés
sel kapcsolatban, hogy kísér
leti bevezetése bosszú, alapos 
előkészítő m unkát igényel.

„Tekintsük az olvasót ven
dégnek, mi az olvasókért va
gyunk”, ez szabja meg m in
denkor cselekedeteinket; fe
jezte be hozzászólását a 
könyvtár igazgatója.

PAPP ANBRÄS
k i s z -t i t k Ak

a KISZ-képviseleti rendszert 
ism ertetve összefoglalta, me
lyek azok a  fórumok, ahol a 
fiatalok képviselői jelen van 
nak, kezdve az igazgatói ta 
nácsi értekezletektől egészen 
a kari párt-csúcsvezetőségi 
ülésekig, vagy a Szakszerve
zeti Bizottság albizottságai
ban való részvételig. Többek 
között hangsúlyozta, hogy az 
alapszervezet, hagyom ányai
hoz híven, a jövőben is nagy 
szerepet szán az akcióprog
ram  összeállításakor a tá rsa
dalmi m unkavállalásának. Fi
gyelem re m éltó javaslatot 
te tt: felm érést kellene végez
ni a  fiatalok m unka- és élet- 
körülményei feltárására, mert 
azok kellő ism erete az ifjú 
ságpolitikai célok megvalósí
tását segítheti elő.

EZUTÁN
A HOZZÁSZÓLÁSOK

egymást követték. Erdélyi Er
zsébet, a rugalm as munkaidő

zött nincs lehetőség az okta
tási feltételek javítására, sőt 
rosszabbodása várható, a  kö
vetelm ények ugyanazok m a
radnak, s ezeknek csak az  e 
kapcsolatok által összefogott 
közös m unka révén tudunk 
eleget tenni.

Ezután a  kari K ISZ -titkár  
m ondta el a vezetőség által 
összefoglalt problémákat. Be
szélt a mezőgazdasági m un
káról távo lm arad t KISZ-ta- 
gokról és a  nem  megfelelő 
szervezésről. Javasolta, hogy 
ezután a szerződéseket a jo 
gi tanszék közrem űködésével 
kössék meg. Ezt követően a 
krasznodári nyelvi képzés és 
a nyelvi körök m űködésének  
hiányosságairól szólt. Érdek
lődött a  tanárokról készült 
hallgatói vélem ények sorsá
ról.
DOMINÁLT a  KÜLGAZD.
K ét IV. éves külgazdos Juhász 
M ihály és Pesenyánszky Lász
ló kért egymás után szót, 
ak ik  csoportjuk gondosan 
pontokba szedett vélem ényét 
ism ertették. M ár e két fel
szólalás szinte felölelte a  p a r
lam enten .szóbakerült tém á
kat, úgy hogy a  későbbiek
ben inkább csak ezeket egér 
szítették  ki, ille tve szóltak 
hozzá. Ezzel m ajdnem  kizáró
lag a külgazdosok problém ái 
m egvitatásának fórum ává 
v á lt az esemény, annak  e lle
nére, hogy a  m ásik két szak
nak  is vannak olyan problé
mái, am elyek elhangozhattak 
volna, ha le ttek  volna szószó
lói.
A NYELVI INTÉZETBŐL
Pálásthi tanárnő, Fülei és 
Szabó tanár úr válaszolt a 
kérdésekre. A  tanárnő  e l
mondta, tudják, hogy a krasz- 
nodari képzés nem  a legjobb, 
de az o ttaniak nem közgaz
dászok egyhónapos képzésére 
rendezkedtek be. A  tanszék 
m ost igyekszik még helyet 
keresni, de addig amíg nincs, 
jobb, ezt js  el kell fogad
nunk.

A  szigorlat e lő tt állóknak 
elm ondta, hogy o 8. félévi 
m egem elt óraszámú oktatás 
keretében orosz szakem berek  
is fognak előadásokat tarta
ni. A  tanszék reméli, hogy 
ezzel segíti a szaknyelvi kép
zést. Fülei tanár úr védte a 
jelenlegi nyelvi képzés anya

esetleges bevezetését hasznos
nak  tartaná. K iem elte, hogy 
a dolgozószobák túlzsúfoltsá
ga, a  dolgozói létszám  és az 
ügyfélforgalom növekedése 
m ia tt a  jelenlegi körülm ények 
között a m unka nem  végez
hető el a  kellő intenzitással 
és színvonalon. A lföld i Is t
vánná, a  kisgyerm ekes anyák 
érdekében kért szót. Jó len 
ne, je len tette  ki, ha az egye
tem  bölcsődei, óvodai férőhe
lyek szervezésével segítené 
elő a kisgyerm ekek elhelyezé
sét. Többek kérését tolm ácsol
ta  az egyetemhez, am ikor 
k'érte, hogy lakásépítési a k 
ciók szervezésével vagy tan á
csi lakás kijelölési jogának 
megszervezésével járu ljon  
hozzá a fiatalok lakásgondjai
nak  enyhítéséhez. Kovácsné 
Szamosközi Anikó  megállapí
totta, hogy az anyagmozgatás 
m egoldhatatlannak tűnő ne
hézségek elé állítja  a dolgo
zókat naponta. Kérése, hogy 
erre a m unkára lehetőség 
szerin t vegyenek fel segéd
m unkaerőket. Zengővári Má
ria szakszervezeti titk á r hoz
zászólásában a  szakszervezet 
egyetértését és tám ogatását 
fejezte ki a bölcsődei, óvodai 
férőhelyek, lakásakciók,
anyagmozgatás problém áival 
kapcsolatban. Tájékozottság 
— tájékozódás — tájékozta
tás: ezek a vezérszavak szol
gáltak több soronkövetkező 
hozzászólás mottójául. Szűcs 
Zoltánná  pártcsoport bizalmi 
hozzászólásában örömének 
adott hangot a  nagyszámú, 
és m egalapozott felszólalások 
hallatán, de hiányolta a de
mokráciával kapcsolatos ész-

gának struktúráját, mondván 
— jelenleg az oktatás nem 
törekedhet teljes szaknyelvi 
képzésre, hanem  csak a  tá r
salgási nyelv biztos ism erete 
m ellett a  szaknyelvi alapok 
elsajátítására. A  nyelvi kö
rökről elmondta, hogy azért 
vannak elhalóban, m ert ke
vesen járnak el a hallgatók 
közül, de az in tézet vezetősé
ge kész együttm űködni a 
helyzet megváltoztatásában.

Y izy  tanár úr  egy kérdésre 
válaszolva elm ondta, hogy a 
laboratóriumban azért nem  
tartanak órákat, m ert ezek 
hatékonysága igen kicsi volt.

M arczisovszky tanárnő és 
Szabó tanár úr kifogásolta, 
hogy az in tézet és a K ISZ  
közötti kapcsolat nagyon 
gyenge, például nem  tudnak  
arról, hogy van-e TKR-es. 
I t t  kérték, hogy az intézet fi
zikai helyzetéből eredő elkü
lönültséget a  diákok se nö
veljék a  kapcsolatok hiányá
val.

Kérés hangzott el, hogy a 
laboratórium ban több szó
jegyzék és nyom tatott anyag 
legyen a szalagokhoz.

A v i l Ag g a z d a s Ag
TÁRGGYAL

több hozzászólás foglalkozott. 
Volt aki az óraszám növelé
sét akarta , míg a IV. évfo
lyamosok az ellen szóltak, 
hogy a négyféléves tantárgy 
oktatása másfél éves szünet 
közbeiktatásával történik. 
Szerintük, és a  tanszék nevé
ben hozzászóló Szentes tanár 
ú r  vélem énye szerint is, ez 
egy szigorlati tárgynál nem 
megengedhető. M ásodikosok 
azon panaszára, hogy a tan
anyag igen hatalmas a tanár 
úr elmondta, hogy a problé
ma gyökere az általános is
kolai és gim názium i történe
lem, valam int földrajzoktatás 
európacentrikusságában van. 
I tt ezt a hiányt kell pótolni 
de hozzátette, a  nagy irodal
m at nem  kérik  számon szó 
szerint, hanem  ezzel az  a  cél
juk, hogy ennyi olvasás u tán  
önálló gondolkodásra, véle
m ényalkotásra ösztönözzék a 
diákokat.

Többen szóltak a b lokkok
ról, kifogásolták az összeté
telét, a tá rg y a k . kapcsolatát. 
Elhangzott, hogy a  tanszékek

revételéket. A  v ita  során 
számos . hozzászólás hang
zott m ég el, m elyek az 
em lítetekhez kapcsolódnak. 
Elképzelések, javaslatok so
kasága tükrözte, hogy a  
fiatalok szám ára nemcsak: 
sa já t m unkájuk elvégzése 
fontos, a  kapcsolódó m unka- 
folyam atok tökéletesítése is 
gondolatokat ébreszt bennük. 
Dr. W alleshausen Gyula  igaz
gató befejezésként összefog
la lta  a  v ita során felm erült 
kérdéseket. Hangsúlyozta, 
hogy a  könyvtári m unkavég
zés folyam án tapasztalt ne
hézségek, gondok ilyen szé
les körű m egvitatása, a ta 
pasztalatcsere e m egnyilvánu
lása valam ennyiünk szám ára 
nagyon fontos; rem ényét fe
jezte ki s szándékát azok m i
előbbi megvizsgálására, s le 
hetőségeink és jelenlegi kö
rülm ényeink közötti megoldá
sára. Ekés Ildikó  megköszön
ve az észrevételeket javasla- 
to tt te tt az  egyetemi ifjúsági 
parlam ent küldötteinek sze
mélyére. A résztvevők — 
m iután új jelöltek neve nem 
m erü lt fel — m egszavazták a 
3 képviselőt. A küldöttek 
részt vesznek m ajd a decem
ber 6-án tartandó  egyetemi 
ifjúsági parlam enten. Annak 
reményében, hogy közelebbről 
is megism erkednek az egye
temi dolgozó és oktató KISZ- 
fiatalok életével, gondjaival, s 
a szerzett tapasztalatokat fi
gyelembe véve, s tolmácsolva 
a könyvtári fiatalokhoz — 
eredményesebben egészíthet
jük  m ajd ki a jövőben egy
más m unkáját, várakozással 
tekin tünk az egyetemi ifjú 
sági parlam ent elé.

Csonka Éva

általában a régi tárgyaikat 
blokkosították, s így sok eset
ben ezek csak formailag je 
lentenek újat, tartalmilag 
nem. A  jelenlevő tanszékve
zetők közül, csak Tóth Ta
más (külker, tanszék) vála
szolt érdemileg rá. Egyetér
te tt azzal, ha a régi, jó tá r
gyakat teszik a blokkokba, 
de a kritika nélküli blokkosí- 
tást ö is ellenzi. Később a 
dékán  az összefoglaló hozzá
szólásában kifejtette , hogy a 
blokkokat meg kell vizsgál
ni és az esetleges hibákat ki 
kell javítani.

A  továbbiakban Tóth tanár 
úr foglalkozott a külgazdo
sok által fe lve te tt problé
m ákkal. Közölte, továbbra is 
februárban lesz a téli szak- 
mai gyakorlat. Egyetértett az
zal a hallgatói igénnyel, hogy 
a külker, technikát ism ét két 
fé lévben oktassák. Egyébként 
a  vitazáró beszédében a  dé
kán is hasonló értelem ben, 
szólt. Tóth tanár úr, a  továb
biakban bejelentette, hogy a 
kilencedik félévre új tárgyat 
szerveznek, am ely keretében  
gyakorlati kérdésekről lesz 
szó. Viszont nem érte tt egyet 
a IV. évfolyamosok azon ké
résével, hogy a nemzetközi 
pénzügyekből, az első félév
ben gyakorlati jegy helyett 
aláírás legyen. Ö is kifogásol
ta, hogy a hallgatók nem  jár
nak rendszeresen az előadá
sokra.

A NEMZETKÖZIS 
HALLGATÓK

a harm adik  nyelvre való je 
lentkezés rendje ellen m ond
ták  el kifogásaikat. Az áru 
forgalm isok jegyzetről és a
IV. évesek döntési játékának 
problém áiról kérdeztek.

A  hallgatók ezenkívül kifo 
gásolták az ösztöndíj-elosztás 
jelenlegi módszereit. A  kollé
gisták nevében több segítsé
get kértek  a problém áik 
megoldásához. Javaslat hang
zo tt el a szociológia alterna
tív  tárggyá tételére. K érték a 
tanárokat, hogy a 3/4 2-től 
1/4 3-ig tartó szünetet tartsák 
be, m ert a hallgatók is sze
retnének megebédelni. Ezen
kívül több más kérés is e l
hangzott, am iknek rem élhető
leg lesz foganatja.

A HALLGATÓI
PARTCSOPORT

nevében Fogarasi Péter kért 
szót, hogy ism ertesse közös 
vélem ényüket: Javasolta,
hogy az ifjúsági törvény és a 
diákparlam ent határozatainak 
végrehajtására je lö ljenek ki 
felelősöket és biztosítsák a 
folyamatos tájékoztatást. Fon
tosnak ta rtják  a jogok és kö
telességek együttes érvényesí
tését. Javítani kell a hallga
tók fegyelm én, aktivitásán, 
de ezt nem  adm inisztratív  
eszközökkel, hanem a kisebb 
közösségek segítségével kell 
és lehet elérni. Meg kell 
vizsgálni a tanárok oktatási 
módszereit, előadásait, sze
m élyes kapcsolatát a hallga
tókkal. Tovább kell javítani 
a  képviseleti rendszert, a köl
csönös inform ációcserét. Meg 
kell határozni a  mezőgazda- 
sági m unka szerepét az okta
tásban, s mivel jelentősége 
van annak, hogy milyen ered
ményesen dolgoznak a hallga
tók, tisztázni kell a feltétele
k e t is. A m unkát a különbö
ző szervezetek közötti jobb 
munkamegosztással, együtt
működéssel kell megszervezni. 
A KISZ-nek több segítséget 
kell adni, a diákságnak a sza
bad idő jobb eltöltéséhez.

A hozzászólások után a ka
ri K ISZ -titkár és a dékán 
rövid összefoglalást tarto tt. A 
dékán a  mezőgazdasági m un
kával kapcsolatban kifejtette, 
hogy a jövőben nagyobb szer
vezési feladat hárul majd a 
KISZ-re szemben az idei év
vel, am ikor is kihagyták eb
ből. Az idei m unkától igazo
latlanul távolm aradtak déká
ni figyelm eztetést kapnak, és 
m egvonnak tőlük minden ked
vezményt. Végezetül m egvá
lasztották a k a r küldötteit az 
egyetemi parlam entre.

Dezséri

Karnyújtásnyira 
az Egyetemi Szemle

— A neve Egyetemi Szem
le és m ár csak karnyújtásnyi
ra van az egyetem e húszéves 
óhajának megvalósítása. — 
tájékoztatta lapunkat dr. Ne- 
ményi István a leendő egye
temi kiadvány főiszerkesztője.

— M ivel kíván foglalkozni a 
folyóirat?

— Tartalm a kizárólag az
egyetem belső és külső m un
katársainak és hallgatóinak 
(doktori disszertáció, tanu l
mány, diplom amunka, TDK 
dolgozat) tudományos szerep
lésével kíván foglalkozni. He
lyet biztosít, a  hazánkban, 
vagy külhonban rendezett 
konferenciák részletes ism er
tetésének, am elyeken az egye
tem  m unkatársai részt vesz
nek, helyet biztosít oktatóink, 
kutató ink külföldön szerzett 
tudományos, szakm ai ta 
pasztalatainak közlésére.
Megfelem tájékoztatást k í
ván adni az  egyetemi kol
lektíva tudom ányos tevé
kenységéről összességében s 
komplexen, betöltve az agi- 
tációs propaganda és szervező 
feladatokat ezen a  téren.

A kiadásával mindenki 
egyetért. Ennek érdekében a 
megfelelő lépéseket m ár meg
te ttük  a  hivatalos szervek felé.

— K inek a hatáskörébe fog 
tartozni?

— A szerkesztőbizottság e l. 
nöki tisztét a m indenkori rek
tor vállalja, illetve, á tru h á
zott hatáskörben a  tudom á
nyos rektorhelyettes. A  szer
kesztő bizottság tagjai, a  k a 
rok, a  Továbbképző Intézet, a  
KISZ és a  Közgazdász egye
temi lap személyi aján la ta i
ból tevődnek össze.

— K ik a szerkesztő bizottság 
tagjai?

— Engem k ért fel az egye
tem  vezetése a főszerkesztői 
teendők ellátására. A szer
kesztő bizottság tag ja: Szabó 
K atalin a  pg. tanszék docen
se, Ferenci Tibor az agrárköz
gazdasági tanszék adjunktusa 
és K ulcsár Dezső a gazdaság
földrajz tanszék tanársegédje, 
és Hőgye M ihály a  népgazd. 
terv-tanszék tanársegéde. A 
személyek kiválogatásánál 
többféle szempontot vettünk 
figyelembe. Így többek közt 
azt, hogy az oktatói címfoko
zatok m indegyik képviselve

legyen, hogy általában fia ta
lok legyenek és értsenek a 
szervezői és lektori teendők 
ellátásához. A szerkesztő bi
zottság tagjainak állandó kap
csolatban kell lenni a  karok
kal.

— M ilyen rovatok m űköd
nek m ajd a Szemlében?

— K ét rovatunk lesz, az el
méleti és az alkalm azó tu 
dom ányt képviselő rovatok, 
ezenkívül rendszeresen közöl
jük  a tudományos élet híreit. 
A rovatoknak a  tanszékek 
lesznek a  bázisai. De a Szem
le m unkájából a karokat sem 
hagynánk ki. így felkérjük 
majd, hogy bizonyos szűrő
m unkát végezzen el a  kari 
szintű tudom ányos bizottság, 
vagy kari tanács a közlésié 
ajánlott tudom ányos dolgo
zatok között.

— Mik az elképzeléseik a 
terjedelmet, a megjelenés szá
mát és terjesztését illetően?

— Belső folyóiratunk évente 
három-négy alkalom m al je
lenne meg. Terjedelm ét — 
szerényen kezdjük —, kezdet
ben tíz  ívre tervezzük, ami 
(kétszáz gépelt oldal), körül
belül 7—8 tanulm ány m egje
lenését biztosítaná.

Az Egyetemi Szemlét, csak 
előfizetők kaphatják . A meg
jelenésenként! példányszámot 
kizárólag csak" az egyetemen 
beiül terjesztjük. Előzetes el
képzelések szerint az Egyete
mi Szemle ára példányonként 
10 forin t lesz, am i egyáltalán 
nem fedezi a költségeket. K i
lencven százalékban állami tá 
m ogatásra szorulunk.

— M ilyen eljárással készül 
a folyóirat?

IBM írógéppel és házi 
sokszoros! tássaL

— A  Szemle íróit, a tudo
mányos dolgozatok szerzőit bi
zonyára érdekli az is, hogy 
m ilyen honoráriumot tud a 
szerkesztőség biztosítani?

— Szerények a  kereteink, 
így ennek megfelelően kb. 
1500 forintot fizetünk egy 20 
gépelt oldalas tanulm ányért.

V árjuk a  Tudományos 
Szemle mielőbbi megjelenését, 
m elyre körülbelül tavasszal 
kerül sor és sok jó  tanulm ányt 
és cikket kívánunk a siker é r 
dekében a szerkesztő bizony
ságnak. H. E.

Utólagos az ipar kari TDK-ról
Bár október 26. és 27-én le

zajlott az ipar kari TDK-kon- 
ferencia, mégis azt hiszem, 
néhány tapasztalatot érdemes 
utólag is leszűrni.

Idén első ízben rendezték 
meg a kari szintű TDK-kon- 
ferenciát. Az ipar kari KISZ. 
vezetőség indítványozta, azzal 
a céllal, hogy elősegítse, mi
nél több ipar karos minél 
jobb dolgozatokkal vegyen 
részt az egyetemi TDK-kon- 
fer encián.

Az állami vezetés részéről 
dr. Káposzta Sándor, a sta
tisztika tanszék tanársegéde, 
kari tanácstag volt ennek a 
konferenciának a felelőse és 
egyik legfőbb szervezője is. 
Öt kértem meg, értékelje rö
viden az ipar kari TDK-t, 
milyen volt a színvonala, m e
lyek voltak pozitívumai, il
letve hiányosságai.

— Összességében hasznos
nak tartom a konferenciát, 
érdemes volt megrendezni. 
Amellett, hogy mindenképpen 
pozitív a KISZ-nek ez a 
kezdeményezése, meg kell em
líteni a szervezésbeli hibákat 
is. A KISZ-vezetőség május
ban meghirdette az ipar kari 
TDK-t, de a szervezés későn 
kezdődött meg, a konkrét le
bonyolítás érdekében egy-két 
ember, főleg a kari tanul - 
mányis dolgozott. Mivel a 
dolgozatok beadási határidejét 
többen nem tartották be, ké

sőn készült el a végleges 
program, nehéz volt szekció- 
vezetőket hívni az utolsó pil
lanatban; későn indult meg a 
konferencia propagálása is — 
az igen gyér látogatottságnak 
valószínűleg ez volt az oka.

A konferencia tartalmi ré
széről több pozitívumot lehet 
elmondani. Maguk a beadott 
dolgozatok aránylag kisebb 
lélegzetű munkák — főként 
nyári szakmai dolgozatok — 
voltak. Azonban többségük 
kisebb átalakítással mehet to
vább az egyetemi szintű 
TDK-ra. A résztvevők számá
ra ilyen szempontból igen 
hasznos volt a konferencia, 
hiszen az elhangzott dolgoza
tokat közösen megvitatták, 
megbírálták.

Jövőre is jó lenne ezt a 
mostani kezdeményezést foly
tatni. Véleményem szerint a 
kari KISZ-tagságnak több fi
gyelmet kell fordítani erre, 
illetve időben elkezdeni a 
szervezést, hiszen az idei kon
ferencia azt mutatta, hogy 
megéri.

A nyertesek 290, illetve 100 
forint értékű könyvutalványt 
kaptak. Az alábbi hallgatók 
első díjat nyertek: Nick Jó
zsef (IV. agrár), Bőgel György 
(IV. ipar), Molnár Ilona (IV. 
ipar), Domonyi Etelka (IV. 
inar), Szlávik Andrea (IV. 
közi.), Bozó Ilona (IV. ipar).

F. A.

Oktatók az ifjúsági parlamenten
Fotó: Fáth Péter
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K o s z to lá n y i D ezső  (D a n to n ró l) : „ A k k o r  v a ló b a n  az  é sz t ü lte t té k  
t r ó n r a ,  é r te le m m e l a k a r tá k  c sa to rn á z n i az  é le te t. Ez n e m  s ik e rü lt .  
. . .  i t t  az  é sz  té b o ly á b a n  a z o n b a n  v a n  v a la k i,  a k i  n e m c sa k  az eszé t 
n e m  tu d ia  te l je se n  e lv e sz íte n i, h a n e m  é rz é s e it,  e m b e rie s s é g é t, b e lá 

tá s á t  sem , s  ez tragédiája.»»

Georg Büchner: D A N T O N  H A L Á L A
\  Danton halálát, ezt az 

**  igen sokat v ita to tt és 
sokfélaképpen értelm ezett d rá 
máit választotta első prem ier 
darabjának az újjászervezett 
Nemzeti Színház. Az előadás 
legfőbb erőssége — a jó ren 
dezés és színészi já ték  m ellett 
— maga a  drám a és annak 
problámagazdagsága, ak tuali
tása.

A darab akkor kezdődik, 
am ikor a hébertásták vére még 
meg sem száradt a guillotine- 
on. Danton epikureus m a
terializm usa m iatt elszigetelő
dik. Úgy véli, hogy a forra
dalom elérte  célját, és a  fel
szabadult életöröm  korszaká
nak kell beköiszönéemie. A nép 
azonban még nincs abban a 
szociális helyzetben, hogy ez
zel egyet tudjon érteni'. Ezt 
maga Danton is érzi, és mivel 
a  forradalom  a tömegek anya
gi helyzetét csak rontotta, 
ezért a  forradalm at befejezett
nek tekinti.

Ezzel szemben Robespierre 
és S ain t-Just köré csoportosul
tak szerint a  jakobinus terror 
következetes végigvitele előbb-

utóbb gyümölcsözni fog. Ez a 
drám a alapeüentm ondása, 
amely Danton és Robespierre 
yitájában csúcsosodik ki.

Robespierre: „Aki félm un
kát végez egy forradalomban, 
az tulajdon s írjá t ássa m e g . . .  
A bűnt m eg  kell büntetni, és 
az erénynek rém uralom  által 
kell uralkodnia.”

D anton: „Nem értem  ezt a 
szót, büntetni. Robespierre, te  
felháborítóan tisztességes vagy. 
Én szégyelleném m agam  30 
éven á t ezzel az erénycsősz 
arccal járkáln i ég és föld kö
zött, csupán azért a  sanyarú 
örömért, hogy m ásokat hitvá
nyabbnak ta láljak  magamnál. 
N em szólal meg benned néha 
egy titkos hang, hogy hazudsz, 
hazudsz!”

A feszültség kettős. Robes
pierre, m in t az későbbi mono
lógjából kiderül, érzi Danton 
erkölcsi igazát. Ellenben az a 
tény, hogy Danton az erkölcsi 
morális kérdésekbe kapasz
kodva tám ad ja meg erősíti 
Robespierre politikai igazát.

Büchner a történelem  sors
döntő fordulópontján vizsgálja

az erőszakot, m in t osztályok, 
elvek és személyek harcának 
felszíni velejáróját. Keresi a  
m iértet, és keresi, hogy milyen 
cél szentesíti az eszközt. „A 
nép olyan, akár a  gyermek, 
m indent össze kell törnie, 
hogy megnézze, mi van be
lül . . .  Az eszme éppúgy el
pusztít m indent, ami útjában 
á.l. m in t a fizikai törvény . . .  
M ihelyt megszűnik a védeke
zés, kezdődik a gyilkosság . . .  
Ha valakinek szabad egy em
bert megölnie, akkor kettőt- 
hárm at, sőt többet is sza
bad . . ,  Egy eseménynek, 
am ely az erkölcsi világrendet, 
más szóval az emberiség a r 
culatát megváltoztatja, joga 
van vérben gázolnia.”

Az a  tény, hogy Danton 
ezekben a kérdésékben nem 
tud dönteni (miként valószí
nűleg az író sem), némiképp 
megmagyarázza, hogy m iért 
viseld el viszonylag könnyen 
a halált.

Az arisztokrácia, m iként a 
politika színpadán a műben is 
háttérben m arad. Egy remek 
epizód révén azonban némi

bepillantást nyerhetünk. Gáti 
József egy sétáló u rat alakít, 
ak i hirtelen abbahagyja a be
szélgetést. M int akinek éppen 
sikerült megállnia egy szaka
dék szélén, lábujjhegyen áll, 
egész testében remeg. A féle
lem s az undor remegése ez.

— Mi lelte?
— Semmi, semmi! A dja ide 

a kezét!
Im m ár segítséggel hátrál 

egy lépést, ezáltal a félelem 
eltűnik, és csak az undor ma
rad.

— Egy pocsolya.
Gáti ebben a félperces sze

repben festi meg a  valóság 
m ocskától félve undorodó 
arisztokrácia portréját.

Ez a  drám a — dacára an 
nak, hogy közel 150 éve író
dott — m odem  mű, a szónak 
abban az értelm ében, hogy a 
nézőtől állásfoglalást és aktív  
továbbgondolást kíván. A pon
tos m űcentrikus előadás m en
ti meg szám unkra ezt a 24 
évesen elhunyt nagy tehetségű 
írót a  feledés homályától.

Lux Walter

A közgázon 1974 őszétől létezik táncház. Idén kéthetente 
felváltva van m agyar és délszláv zenére, a  Kinizsi klubban, 
a Jancsi zenekarral, illetve a Vujicsics együttessel. Legköze
lebb decem ber 10-én délszláv táncház lesz. Ezenkívül hétfőn
kén t 6-kor táncház tanfolyam ot ta rtanak  az egyetemi nép
tánc együttes utánpótlás-csoportjának és mindazoknak, akik 
meg akarják  tanuln i a magyar táncokat. Fél 9-ig ta rt a  ta 
nítás, u tána össztánc. Nemcsak táncolni szoktak, éneket, já 
tékokat is tanítanak.

— Amikor pénzünk volt rá, előadókat is hívtunk meg
— teszi hozzá Nyikos István, a  táncház vezetője.

★
„A táncház a folklór valóságos kincsesháza lehetne,
helyet kaphatnának benne a rövid, tudományos elő
adások, a néprajzi kiállítások, a  népmese, a népm on

da, a népszokások” (Utunk, 1978/41.)
— A tíiscóban jól ellötyöghet az ember, a táncházban 

azonban érzi, hogy valam it tud és büszke lehet m agára — 
pdhegik a szünetben a  táncolok. Az im ént még az egyre fer
getegesedé zene ütem ére végezték ördöngös m ozdulataikat, 
vagy nézték kétségbeesetten lábukat, melyek eleinte nehezen 
engedelmeskednek.

— Szórakozni nemcsak egyféleképpen lehet — folytatja 
a  táncok tan ító ja —, hogy az em ber lemegy és m eghallgatja 
a  beatzenekart, vagy az előadóestet, hanem  aktívan is, hogy 
sa já t maga táncol. A délszláv táncokat ham ar meg lehet ta
nulni, de a m agyar táncokhoz évek kellenek. Ez az em berek 
nagy részét elriasztja.

Eredeti táncokat tanulunk és eredetileg is azért tetszett, 
m ert az em bereknek a  vérében volt. A kkor lehet csak igazán 
élvezni, ha a  vérünkben van és ez sok időbe telik. A gene
rációk egyre kevesebbet tudnak, egyre kevesebb a  ritm us- 
érzékük.

Az együttesben is, itt  is általában elég sok a viszonylag 
ügyetlen. A tehetséges em berek türelm etlenek, ham arabb 
megelégednek m agukkal. A kevésbé tehetségesek szívós, k i
ta rtó  m unkával sokkal jobban m egtanulnak táncolni, míg a 
tehetséges a  harm adik lépés u tán  úgy hiszi, m ár tudja.

— A második gimiben barátkoztam  meg a népzenével
— m ondja egy lány. Az osztállyal az Egyetemi Színpadon 
megnéztük a Sebő együttes műsorát. A m űsor első felében 
verseket énekeltek, aztán különböző népi hangszereken pa
rasztm uzsikát játszottak. A nnyira megtetszett, hogy legköze
lebb m ár a táncházukba is elmentünk, a  Kassák Klubba.

— M inket az osztályfőnökünk (m atektanár) zavart el 
táncházba — veszi át a szót egy m ásik —, és nagyon sokan 
ottragadtunk. M egtanultunk egy sor gyönyörű, ősi népdalt, 
és azokat énekelte az osztály ballagáskor. Érettségi után osz
tályfőnökünknek énekünket adtuk egy kazettán emlékül.

— Nálunk az iskolanapokon is disco helyett a Muzsikás 
együttes játszott — kontrázik egy harm adik.

„Valami szép, ú j és nemes szándék és igyekezet, de 
sürgető követelmény és közösségi igény is hozta lét
re  a városi táncházakat, melyek jelentékeny szerepet 
töltenek be a népi ku ltú ra  fogyatkozó, elkopó és m eg
kopó kincseinek a  megmentésében, felszínre hozá
sában a feledés és a közömbösség iszapja alól, s egy

szersmind új életre keltésében.” (Utunk)
Nyikos István: 1973—74-ben volt nagyon feljövőben a 

táncház. (A közgázon a Sebőéit kezdték, aztán a Muzsikás 
játszott.) Akkor még más volt a jellege. Ma m ár intézm é
nyesült. A kkor kicsit m egtűrt dolog volt, az újdonság izgal-

Közművelődés
vagy

szórakozás?
— aktív élvezet és kincsek megmentése —

m áért já rtak  ide. Ma m ár megszokott. Akkor m indig nagy 
tömeg volt itt. És közgázosok! Ma m ár /jóval kevesebb a 
közgázos, sokan a régiek közül já rn ak  vissza.

Az em berek tudatában van egy ferdeség, hogy am it in
gyen kapnak, az nem  ér  annyit, m in t am iért fizetni kell, vagy 
am it „tiltanak”. Ez (itt  ingyenes. Ha 20 forintot kérnénk be
lépődíjnak, lehet, hogy ellepnék a sznobok. (Persze nem baj, 
ha ők is m egtanulnak táncolni.) Ma, hogy megszokott, csak 
azok já rn ak  ide, akik tényleg szeretik a népi k u ltú rá t

Já rha tnának  azért többen Is. 76/77-ben az aulában egy- 
egy alkalom mal 300—400-an is voltak. Persze ez a terem  k i
sebb, nem is h irdetjük  annyira.

Azért jö ttünk ide, m ert az egyetemen mindig volt prog
ram. De most innen is ki akarnak  szorítani, m ert a kollégiu
mi diákbizottság pont hétfőn akar itt  más program ot csi
nálni. Aki itt  hétfőn klubot akar, m iért nem  tesz egy kis 
rendet? — fakad ki. Tényleg, ahol valaha játékszoba volt, 
most csupasz falak, töredék-asztal, ablakkeretek. A kultúra 
itt kezdődik. Ez nem  pénzkérdés. Némi jóérzés kéne és kis 
társadalm i m unkával rendet lehet tenni.

— A klub kulturális program ját, csak az újságban ol
vastam  — fo ly ta tja '— a táncházat fel se vették az egyébként 
nem  túl gazdag és változatos program ba. Pedig máshol kö
nyörögnek nekünk és ezreseket fizetnének.

Az is hozzátartozna a dologhoz, hogy legyen büfé. T a
valy volt, a diákok csinálták, így nem kellett szünetben ki- 
m enniük a  kocsmába.

Nem az a kulturális munka, hogy meghívom XY művészt 
és áh íta tta l nézzük; többet ér, ha valam it magunk csinálunk. 
Az aktív élvezet többet ér, m int a passzív. Attól alakulhat 
ki valam iféle közösség.

(Sebő együttes; „Az együttes a zene megszerettetésén 
tú l szeretné sajátos eszközeivel segíteni az aktív  kö
zösségi életform a feltételeinek megterem tését, azt, 
am it a beat-mozgalom csak részben tudott megvaló

sítani”)
— A görög, a délszláv táncházaknak van egy nagyon erős 

törzsközönsége — újságolják a srácok. — Ott voltunk augusz
tus 19-én Szentendrén, a szerbek vallási ünnepén. A szerb 
templom körül, m ajd az utcákon, le az egész városon á t ké
ső éjszakáig roptuk a kólót és éreztük: összetartozunk. És 
nagyort kevés szerb volt köztünk.i

~k
„A táncház-mozgalom létrejö tte többnyire egy-két 
lelkes em bernek köszönhető, m int ahogy fennállása 

is” (Utunk)
„Minden, am i a mozgalom rendelkezésére áll, sze
mélyi okok (barátság, figyelem, összeköttetések) kö

vetkezménye.” (Valóság 1978/5.)
— Ha van problém a a közgáz táncházban, az a követ

kező: — veszi á t ism ét a szót a táncház vezetője. — Ha én 
m egtanítok egy táncot, vagy egy m agyar népdalt — ez köz- 
művelődés, vagy szórakozás? A közművelődési osztályon azt 
mondják, csak szórakozás. Én társadalm i m unkában közmű
velem az egyetem istákat — m ert vannak itt egyetemisták is 
— s ezt úgy tekintik, hogy ez az én passzióm. Kevés a pénz, 
és azt se jól osztják el. A táncház zenekari dija a népitánc- 
csoport jelmezeinek árából jön le. Azzal a kevés pénzzel, 
ami m arad, az egyetem elmegy m ajálisra, és mindenki kap 
sört, meg virslit. Ez talán  közművelődés, vagy ku lturáltabb 
szórakozás?

„Illő lenne és kötelességünk is kellő erkölcsi és anya
gi tám ogatást is nyújtanunk e mozgalomnak, amely 
olyan nemes célt tűzött maga elé, m int népi k u ltú 
ránk, lelkületi örökségünk kincseinek megmentése, 

ápolása, életre keltése.” (Utunk)
Közben véget ér m ára a zene. Találkozunk december 

10-én!
(B. Kiss)

„Guruló kőhöz 
nem ragod 

moszat”
Egy matematikus 
az önművelésről

Mikor Uszkay Péterrel, a m atem atika és 
szám ítástudom ányi intézet tanársegédével le
ültem  erre a  beszélgétésre, önkéntelenül is 
legutóbbi találkozásunk ju to tt eszembe, ami 
akkor tele volt részemről szorongással, féle
lemmel — lineáris algebrából vizsgáztam. 
Nagyon „izgulós” típus vagyok, de így is 
meglepett és nagyon megnyugtatólag hatott 
a vizsga kellemes légköre, jó hangulata. És 
most, hogy erre a teljesen más jellegű be
szélgetésre sor került, a riportkészítést meg
előző szorongás is pillanatok a la tt elszállt. 
Annál is inkább, m ert most bizonyos fokig 
szerepcsere történt, nem ő a kérdező, hanem 
én. Beszélgetésünk tárgya a ku ltúra és ezen 
belül az ő érdeklődési köre.

— M atematika , művészetek. Lehet-e az 
oktatás során valamilyen , módon összekapcsol
ni a kettőt?

— Hogyne lehetne! A tan ítás közben egyes 
tém áknál szoktam utalni például irodalmi 
alkotásokra. Átlagban a hallgatók 30 száza
léka ismeri is a műveket. Az utóbbi időben 
mindenkinek, akinek tudtam , ajánlottam  pél
dául Lem írásait. Nagy élmény volt számom
ra  a  Szum m a technológia című könyve, ami 
igen fajsúlyos mű. Lem filozófus és ebben 
a művében azt fejtegeti, hogy , mi m inden 
következhet a technológiából. A mai tá rsa
dalom irányítástechnológiailag rendkívül bo
nyolult, egy em ber képtelen az irányításra. 
Szám ítógépekre kell ezt alapozni, de ez sok 
negatív következm ényt von maga után. Lem 
m egpróbálja felvázolni a tudom ány fejlődé
sét, m ajd rám utat, hogy az exponenciális tu 
dománynövekedés nem ta rtha tó  fenn. A m ű
vet ta lán  futurológiának nevezhetnénk, bár 
nem nagyon lehet egyik kategóriába sem 
besorolni. De van Lem nek egy m ásik köny
ve is, am elyhez épp most sikerült hozzájut
nom. Ez egy sokkal könnyebben olvasható, 
sőt kifejezetten olvasmányos mű. A címe: 
Kiberiáda. Robotokról szóló meséket ta r ta l
maz. M indent kigúnyol az író benne, de sem
mi nem mond ellent a fizika törvényeinek 
és így az egész nagyon elgondolkoztató. •

— És a hagyományos szépirodalom?
— Nagyon szeretek olvasni, a művészetek

nek ez az ága a legkedvesebb számomra. 
Szívesen olvasok angol nyelvű szépirodalmi 
műveket párhuzam osan magyar fordítások
kal. Ilyen összevetést csináltam  például nagy 
érdeklődéssel a  Keresztapa című híres re
génynél is. De ilyen volt a Virágot Alger- 
nonnak, am it most m ár négy változatban

ism erek: az angol novella (mert eredetileg 
annak készült), az angol regény, a magyar 
fordítás és a film. M ondhatom nagy élményt 
nyújto tt mindegyik. Szeretem az ilyen kicsit 
abszurd könyveket, a Száll a kakukk fészké
re  is nagyon tetszett. De a  sci-fiícet is szí
vesen olvasom; kíváncsi vagyok, mit ta lá l
nak ki az emberek, persze csak akkor, ha 
ezeknek az elgondolásoknak tudományos 
alap ja van.

— Honnan ered az ön angol tudása?
— N álunk ez am olyan családi hagyomány, 

ak á r a tanítás. K eresztapám at Ország László
nak hívják. Nem tudom, mond-e ez a  név 
önnek v a la m it? ...  Különben imádok tan í
tani, ha m ár a tan ítást szóbahoztam. Nem 
érzem m unkának, tehernek; já téknak tekin
tem, ahol sokat lehet kísérletezni — és én 
m indkét dolgot nagyon szeretem.

— A  kultúrára visszatérve: moziba, szín
házba gyakran szokott járni?

— Moziba nem  járok túl gyakran. Ha pél
dául olvastam  m ár egy művet, nem nézem 
meg utána a belőle készült filmet. Nagyon 
szeretek egy könyvön elgondolkodni, elkép
zelem magam nak a szereplőket, így illúzió
romboló lehet, ha más form ában jelennek 
meg a filmen. És az is zavar, ha egy szí
nészt előzőleg m ár más szerepben is láttam, 
m ert állandóan bennem él az a másik arca 
is. Ha moziba megyek, szeretnék szórakozni, 
filmek terén jobban szeretem  a könnyebb 
fajsúlyú dolgokat, a könyveknél aztán más 
a helyzet. Ami a színházat illeti, nagyon é r
dekel a mozgás-művészet, például a balett, 
a pantomim.

— És a zene? ö n  szerint létezik az a so
kat em legetett összefüggés a m atem atika és 
a zene között?

— Szeretem a komolyzenét, a könnyű ze
nét is szívesen hallgatom. A komolyzene 
ugyan igen behatárolt nálam ; vannak egyes 
művek, am elyek óriási hatással vannak rám, 
például a Bolero, vagy akár Gershwin Kék 
rapszódiája. Azt hiszem, ha csak egy em ber 
értékel is egy művet, m ár érdemes volt 
megírni. Ami a m atem atika és a zene ösz- 
szefüggését illeti, az okvetlenül létezik. Min
den zenem űvet le lehet írni m atem atikailag. 
M egállapították, hogy az a dallam sor, ami az 
em bernek tetszik, a logaritm ussal áll kapcso
latban, vagyis le lehet írni logaritm ussal. 
Különben m ár a beszédet is próbálják algo
ritm izálni beszédfelismerő gépeket konstruál
ni, ami óriási haladás lenne, de nagyon nagy 
beruházást igényel.

— ö n  szerint az oktatásban m ekkora sze
repe van annak, hogy egy tanár a saját 
szakterületén kívül is m űveli -nugát?

Nagyon nagy szerepe van. Erre egy angol 
közmondást tudnék felhozni: A rolling stone 
gathers no moss. Magyarul valahogy így 
hangzik: Guruló kőhöz nem ragad moszat.' 
Vagyis semmiképp sem szabad begubózni. 
M indenütt — legyen az bárm ilyen szakte
rület — okvetlenül szükség van a más irányú 
önművelésre is.

Beszélgetésünk másfél órája után azzal az 
érzéssel álltam  fel. hogy az az oly sokszor 
„ridegnek” nevezett m atem atika mennyire 
összefér az esztétikumm al és a sokoldalú é r
deklődéssel.

Geszti Margit
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Valami történ t—  valamit tenni kell Könyvespolc
—  Nem hallottad? Az „Ötö

dik sebesség” legutóbbi adásá
ban éppen a  diáik-demokrá
ciáról volt szó. Kollégistákat 
akart megszólaltatni a  rádió, 
hogy elmondják, milyen prob
lém ájuk van, de az érdekel
tek nem nyilatkoztak. Félteik I 
Szörnyű, nem? F iatalok és 
meg lehet őket félemlíteni. Mi 
lesz velük k é ső b b ? ... Ezt a 
m űsort hallgatva, a rra  gondol
tam. mennyivel klasszabb a 
helyzet nálunk az egyetemen 
I tt m ég egy lány is ki m er 
állni az igazáért, ha kell egy 
egyetemi tanárra l szemben is.

— Én ezt semmiképp sem 
írnám  a  diákdemokratizmus 
javára. Am it ez a  lány tett, 
az m ár gátlástalanság.

★
A lány — aki az elm últ hét 

elején kerü lt a  folyosói, m en
zai és tanszéki beszélgetések 
középpontjába — az egyetem 
életében szinte példátlan hely
zetbe kerü lt egy politikai gaz
daságtan előadáson.

— Mi is történt tulajdon
képpen? — kérdeztük tőle 
személyesen, egy nappal a 
furcsa incidens után.

— A poltikai gazdaságtan 
előadás végén, a  teremben 
m egjelent három  nő. „Megint 
katalógus lesz”, ism ertük fel 
az arcúikat. Ez a  harm adik al
kalom  pg-előadáson. L áttam  a 
hallgatók körében nincs nagy 
ellenkezés, csak morgolódtak. 
Ekkor fölálltam, kim entem  a 
katedrára, köszöntem Szabó 
K álm án elvtársnaík és halkan 
megkértem, hogy ne csinálja, 
m ert ezzel le jára tja  magát. 
Nem olyan rosszak az előadá
sai, hogy ezzel kelljen  be- 
kényszerítenie a  hallgatóságot. 
Aki nem já r  órára, azt nem 
érdekli a  szoc. pg. ezt így el 
kell fogadnia — mondtam. E r
re kijelentette, hogy „Ül
jek  le, ne szóljak bele, ő 
tu d ja  m it csinál.” És aztán 
folytatta ugyanilyen stílus
ban. Ekkor odafordultam  a  
többiekhez és ennyit m ond
tam  „Ne írjá tok  alá!” Szabó 
elv társ kiabálni kezdett ve
lem: ő a  tanszék vezetője, jo
ga van e h h e z . . .  Nem azért 
ta r t  katalógust, hogy vissza
éljen  vele. Neki kellenek ezek 
az adatok! És meg is csinál
ta tta  a  katalógust. A jelenlevő 
120 hallgatóból, Körülbelül 
20-an nem  írták  alá.

— K i ez a húsz hallgató?
— A kik úgy gondolkodnak 

ahogy én, akiik érdeklődnek, 
akik  katalógus nélkül is rend
szeres látogatói a  pg-előadá- 
soknak. A többiek? Legtöbben 
talán  csak félnek a  katalógus 
következményeitől és term é
szetesen ezért írták  alá.

— M iért m entél ki? Nem  
volt más fórum, ahol ezt a 
problémát megbeszélhettétek 
volna?

— M ár m inden létező fóru
mot végigjártunk a  katalógus 
megszüntetésére. Szóltunk 
Sághy Zoltán egyetemi ta
nácstagunknak, Mohácsi P i
roska kari képviselőnknek, be
széltünk a  tanszéki képviselő
vel, felszólaltunk az Ifjúsági 
Parlam enten. És volt egy be
szélgetésünk a  pg. tanszéken, 
amikor ezt is szóbahoztu'k. 
M inden olyan fórumot kihasz
náltunk, am ely választ kellett 
volna, hogy kicsikarjon. De 
eredm ény nélkül. Az óra vé
gén pedig m egint szétosztot
ták  a  katalógus cédulákat és 
á rk o r  én  ott tényleg nem  lá t
tam  m ás lehetőséget, csaik ezt.

— Ezek szerint egy tanár 
nem  győződhet meg arról, 
hogy hányán és k ik  látogatják 
az óráját?

— így semmiképpen. Be
szélgessen e l a  diákokkal az 
óra szünetében. De katalógust 
ne tartson, m ert ez rendszert 
fog teremteni. És ha rend 
szerré válik, olyan előadások
ra  is e l kell m ajd  járnunk, 
am elyek nem  nyújtanak  ne
künk semmit. Ezért tiltakoz
tam  a  katalógus ellen. Az aki 
aláírja  sa já t halottaslevelét 
állítja  ki.

Nekem semmiféle személyes 
ellentétem  nincs Szabó K ál
mánnal, csak ezt a  módszert 
kifogásolom, nem szeretném, 
ha bevezetnék. Nem katalógus 
kell, hanem  tisztázni kell az 
előadások szerepét és pláne a 
pg-előadásokét. A  pg m int 
tárgy elm ulasztja az t a  leg
fontosabb kötelességét, hogy 
felkeltse az érdeklődést és er
re  ezek a pg-előadiásiok sem 
alkalmasak. És itt  van a leg
nagyobb hiba. A kgeslegíon- 
tosabb lenne, jó l tanítani!

— Most utólag, m i a véle
ményed a magatartásodról?

— Nagyon sok m indent kell 
még átgondolnom, de valóban 
úgy érzem, hogy ez nem  voll 
helyes módszer. Viszont sok 
tartalm i kérdést vet fel, ami 
látszik a  reagálásokból is. 
Szeretném, ha inkább ezekre 
próbálnánk a  továbbiakban 
reagálni.

— Na és veled m i lesz?
— Gondoltam a  kirúgásra 

is, de szerintem  ez túlzás len
ne.

★
„Igen. így kell ezt tenni!” 

„Igazad volt, de ezt mégsem 
lett volna szabad.” „Ez nem 
módszer, m iért ne írjam  alá 
a  katalógust?” „Ilyet tenni egy 
tekintéllyel” — kavarognak a 
vélemények, ítéletek az eset 
körül. És hogyan foglalt állást 
e tém ában a  kari K lSZ-veze- 
tőség?

M eichl Géza kari titkár:
„Én elhiszem a  tanszéknek, 

hogy a  katalógust egy felm é
rés céljából az oktatás megja
vítása érdekében csinálják, de 
tekintve, hogy errő l a  II. éves 
hallgatók nincsenek meggyő
ződve ezért nem tartom  az 
eszközt szerencsésnek. Erre 
egyedül a  tanszék és a  d iák
ság közötti kapcsolat le tt vol
na a  garancia. De ez nem  áll 
fenn és ezt nem  segíti ez a  
módszer sem. A katalógus 
szándékai ellenére a  II. éves 
diákok között a  retorzió lá t
szataként je len t meg.”

★
— Mi az álláspontja a kari 

dékánnak, dr. Szuhay M iklós
nak?

— Az álláspontom az. hogy 
a pg tanszék, am ikor a  kata
lógus bevezetésére törekedett, 
abból indu lt ki, hogy a  hall
gatóknak m inél többet nyújt
son. Ism erve Szabó elv társ 
nagyon komoly felkészüléseit 
az előadásokra, nyilván az volt 
a  célja, hogy a  le írt tananyag
nál többet adjon. Amikor pe
dig katalógust tarto tt, azt nem 
úgy értelmezte, hogy a távol
m aradókkal szemben alkalm az 
m ajd retorziót, hanem  sokkal 
inkább az előadásain résztve
vőket akarta  előnyben részesí
teni. Elképzelhetetlen ez for
dítva. Retorziót csak akkor le 
h e t alkalm azni, ha az előadás
ról csak kis részben vannak 
távol. Nagy tömeggel szem ben 
nincs értelm e retorziónak.

Sajnos a  II. évesek óraláto
gatása olyan, hogy sokkal in
kább a  résztvevők megisme
résére van mód, m ivel a  400 
hallgatóból, ha 80-an jelen 
vannak az előadáson és nem  
megfordítva. Ez pedig minden 
oktatási form ában nemcsak 
joga, hanem  kötelessége is az 
oktatónak. Nyilvánvaló, hogy 
a  szemináriumvezető jogosan 
értékeli az aktívan  szereplők 
tevékenységét. M iért ne te 
hetné ezt az előadó tan ár is? 
Olyan feltételezéssel pedig — 
hogyha az előadás látogatása 
nem  kötelező, akkor kataló
gust sem lehet ta rtan i —, nem  
lehet egyetérteni, m ert ebből 
az következik, hogy a  kataló
gus m egtartása csak akkor le
het indokolt, ha az előadások 
látogatottsága tilto tt lenne. 
Szerencsére még itt nem ta r
tunk.

Továbbá, m ind azoknak, akik 
abban érdekeltek, hogy a hall
gatóknak többet nyújtsanak 
csak az lehet az álláspontjuk, 
hogy elősegítsék a  diákság 
m inél nagyobb tömegeinek az 
előadásokon való részvételét.

A diáklány m agatartását 
Szabó elv társsal szemben azért 
is furcsának tartom , m ert az 
előadásokon résztvesz, rend
kívül érdeklődő hallgató, ép 
pen nem  a  hozzá hasonló 
szorgalmas em berek érdeké
ben lépett fel. hanem  az elő
adásokról különböző okokból 
távolm aradók szószólójaként, 
így nem csak sa já t m agával 
kerü lt ellentm ondásba, hanem 
feltehetően szándéka ellen 
cselekedett.

★
Időközben a KISZ-bizottság 

is m egtárgyalta a  történteket, 
am elyről Jendrolovits Pál a 
KISZ-bizottság ágit. prop. t i t 
kára adott tájékoztatót.

— Hogyan véleked tek a 
történtekről?

— Helytelennek ta rtju k  a 
diáklány cselekedetét. Szá
m unkra elfogadhatatlan a 
konfliktusok feloldásának 
mindazon módja, ahol a  tü
relm etlenség nem  párosul a 
felelősségérzettel. A történtek 
azonban ennek ellenére indo
kolttá teszik néhány kérdés 
felvetését.

— M elyek ezek a kérdések?
— Meg kell néznünk a  tan

széki képviseleti rendszert és 
a  tanszékek kapcsolatát, mely
nek feltétlenül a  kölcsönös bi
zalomra és megbecsülésre kell 
épülnie. Á t kell gondolnunk 
a  közvetlen kapcsolati szinte
ken meg nem oldott feladatok 
m agasabb vezetési szin tre irá
nyításának módját. A közvet
len kapcsolati szint a la tt a 
tanszéki képviseleti rendszer 
és a tanszékek érintkezési 
pontjait értjük.

De másjellegű feladatok is 
megfogalmazódnak szám unkra 
a történtek kapcsán. Az ifjú 
sági parlam enten az egyetemi 
m unkákhoz kapcsolódó és szé
les körben megfogalmazódott 
problém ákra kell összpontosí
tanunk. Olyan fiatalos lendü
letet nem  nélkülöző stílust kell 
népszerűsíteni, am ely senkire 
nézve sem  sértő. Következetes 
k iállásukkal és őszinte prob
léma feltárásukkal fokozni 
kell az ifjúsági parlam ent el
ism erését és megbecsülését. 
Egyetemi életünk  dem okrati
kus mechanizm usainak néhol 
hiányos működéséből tudjuk, 
problém ák akadnak. A megol
dásnak egyetlen járható  ú tjá t 
lá tjuk: a  m ár k ia lakult for
m ák gazdagítását és tovább
fejlesztésüket.

Mindezen m unkák elvé3“ ' 
séhez közös a felelősségünk, 
m inden K ISZ-tagunkkal és 
egyetemünk m inden dolgozó
jával.

★
Mi m inden kerü lt egyszerre 

élesebb m egvilágításba. . .  A 
TKR mozgalom, a  hallgatói 
m agatartás, a  fegyelmezés, s 
ha halványan, de felsejlik a 
sor végén az oktatási színvo
nal kérdése is. Nem m intha 
nem  lennének jó oktatók, nem 
tartanának  kitűnő előadásokat, 
szemináriumokat. Ezeknek jó 
h írük van a diákság körében. 
Csak éppen nincs elég belő
lük. Sajnos az vált inkább 
term észetes állapottá, hogy az 
előadókban 200—400 hallgató 
helyett 20, jobbik esetben 
60—70 hallgató előtt folyik az 
előadás. Egyik oktatónk 
féléves kurzusa megkezdé
sével így indította az elő
adást: „Én m ár most unom!” 
S hogy nem  jópofaságnak 
szánta, hanem  komolyan é r
te tte  amiit m ondott, arró l az 
előadások során igyekezett 
meggyőzni hallgatóságát, m ár 
akiit még lehete tt M ert a félév 
végére m ár alig  já rtak  be 
hozzá. A hallgatóság sem fe
szül az öntudattól, a  diálkálla- 
oot szinte velejárójának te 
k in ti az unalmas, lélekö’ő, 
rossz előadásokról, igen «mak
rá n  m ég a  jóikról való távol
án adarást is, ígv is lehet ..ta
n ítani” és fev is lehet egye
temre, „járn i” !

Ügy nézett ki, m in tha  köl
csönös lenne a  belenyugvás. 
Egy furcsa incidens, aztán 
ervszerre fölborította ezt az 
állóvizes nyugalmat.

M ár korábban híre ment, 
hogy m ég Szabó K álm án órá
já t sem látogatják megfelelő 
létszám ban. Ebből aztán  ki- 
kerekedett a legjobb öniga
zolás, m ár akinek szük
sége volt rá, tisztelet a  kivé
telnek. „Lehet itt  még vala
m it tenni ? Pedig ott aztán van 
színvonal. A hallgatókhoz 
közelebb álló gyakornok je
gyezte m eg egy beszél
getés kapcsán: „Éppen a szín
vonallal van a  baj. Túl 
magas a m érce”. Ezt erősítette 
meg az ipa r kari Ifjúsági P ar
lam enten egy hallgató, a  szoc. 
pg. előadásról! szólva: „Ha a 

hallgatóság olyan előadóval ta 
lálkozik akit, nem  tud követ
ni, akkor m iért m enjen be az 
előadásra?”

Ez az elintézési mód m in
denesetre nagyon is kifogá
solható. De az a  „bizonyít
vány” is. am it általánosítva 
kiállítanak a diákságról. Tre- 
hány, nemtörődöm, közöm
bös a  tanulm ányi m un
kájáva l szemben. Sőt, vol
tak  olyan egyes oktatók, 
akik még továbbm entek, k ije 
lentvén: „Nem demokratizmus 
kell ide, hanem  fegyelem.” S a  
katalógus innen m ár csak egy 
igen könnyű lépés. Csak éppen 
nem a  bajok orvosolására va
ló. A rra jó  lesz, hogy való
ban megtelnek a  term ek szu
nyókáló, kötögető, tízórait rág
csáló, keresztrejtvényt fejtő 
unatkozókkaL S ú jra  hely reáll 
az állóvizes nyugalom, csak 
éppen az eddig is rossz elő
adások m aradnak ugyanolya
nok, m int eddig.

M ert a  katalógus és  az ösz- 
szes szóbaj övő fegyelmezési 
eszköz, csak tüneti kezelés ok
tatásunk krónikus betegségére. 
Jó l kell oktatni. Ennek a 
követelm énynek m inden ok
tatóval szemben érvényt kell 
szerezni, s  aki e rre  nem 
képes, vagy nem  hajlan
dó ahhoz nem feltétlenül kell 
az egyetemnek ragaszkodni. 
Mint ahogy a jó tanulm ányi 
m unkának is rangot kell te
remteni, s ha vannak olyan 
diákok, akik a tanulás helyett 
a zsibongóban, vagy hajnalig 
a kollégiumban kártyáznak a 
tanulás helyett és egyáltalán 
az egyetemi követelm ényeket 
destruálják, azokat ki kell 
zárni az egyetemről, hogy vég
re is tudomásul vegyék nem 
a diploma, hanem  a tudás 
megszerzése a fontos. Ha ilyen 
tiszta helyzetet terem tünk, 
akkor önként tódul a  nép 
az órákra. Persze ez a  m un- 
kásabb, a  ikatalógus pedig 
a  könnyebb s  akinek a  tehe t
sége hibázik, vagy a  felelőssé
gével van baj, vagy egysze
rűen nem olyan fontos szám á
ra  a  tanítás, az a  kisebbik el
lenállás felé igyekszik.

Éppen ezért kell lefogni a  
katalógus-cédulát osztó kezet, 
nem egy diáknak, m ert ez nem 
az ő dolga, hanem azoknak, 
akik hivatalból felelősek kel
lene hogy legyenek az okta
tá s  és a  nevelés sz ínvonaláért

— Valóban az oktatási szín
vonal emelése soha el nem 
évülő feladat kell hogy le
gyen. Tagadhatatlan, van m it 
tenni ezen a téren. De idealiz
m us lenne egyedül az előadás 
színvonalától várni, hogy meg
változzon az órák látogatott
ságának á ldatlan  körülménye 
— hangsúlyozta egyik ok ta
tónk, aki tisztségénél fogva, 
évek hosszú során á t szer
zett nagy tapasztalatokat az 
oktatói és tanulm ányi munka 
terén. Egyáltalán nem biztos, 
hogyha magas a  színvonal, ak 
kor tódul a  hallgatóság az elő
adásra. Ezt bizonyítja az a 
tény is, hogy jó  h írű  tanárok 
előadását is gyéren látogatják. 
Tömegével vannak olyan hall
gatók, akik a tamtarvben előírt 
előadások egyikére sem m en
nek él, m ert azt hallották ró 
la, hogy rossz. S aját maguk 
m ár nem  is veszik a fáradtsá
got, hogy meggy őzöd jenek ró
la, valóban igaz-e. De ha egyre- 
egyre el is mennek, legtöbb
ször item figyelnek az előadó
ra, m ással foglalkoznak. Van 
akinél pedig egyenesen sikk, 
hogy nem  já r  órára.

ÁlitaJiámos tapasztalat, hogy 
a  hallgatóikban van  egy elő
ad ásellsnesség. Ehhez persze
hozzájárul a  követelmény szint 
is, m ondván: úgy is elég, ami 
a  jegyzetben van  a  vizsgára.

Hol az a  kifogás, hogy szín
vonaltalan az előadás, pedig a 
legtöbb j egyzetisméteiő előadás 
is mond valami ú ja t a  tanu l
mányokhoz, de hátha oda sem 
figyelnek . . .  Hol pedig az a 
kifogás, hogy magas a  színvo
nal. Meg sem próbálkozik hoz
zá felkapaszkodni. Kérdéseket 
küldhetné az előadónak, 
am elyben a  nem  világos ré 
szekre bővebb m agyarázatot 
kér. Ehelyett azt a mód

szert ta rtja  helyesnek, hogy el 
sem megy az előadásra. Akkor 
egyáltalán m iért já r  egyetem
re?

Jó  előadást követel a  hall
gató? De ha megkérdeznénk 
m ilyen a  jó előadás, ahányat) 
vannak, annyiféle m ércét á l
lítanának. Igen gyakran a 
színvonalat form ai jegyek 
alap ján  ítélik meg. Pedig nem 
a  színészi produkción, hanem 
a  mondanivalón, a tártaim on 
m úlik minden az egyetemi ka
tedrán.

Az előadások denunciálása 
m inden tárgyra érvényes. De 
különösen kirívó jellegű a 
szoc. pg.-vel szemben, ami 
megalapozatlan. Az egyetem 
állam i vezetésének volt alkal
m a m ás országok szoc. pg. 
tankönyvével összehasonlítást 
tenni, és a  m i tanköny
vünk k iá llja  a  nemzetközi 
összehasonlítás próbáját. Nem 
a m arxi kapitalista pg.-hez, 
hanem  a  szoc. pg. jelenlegi 
tudom ányszintjéhez kell viszo
nyítani, s ebben az esetben 
nem  lehet lényeges elm arasz
talásról szó. Egy ilyen általá
nos negativista véleményt te 
tézett azzal egy diáklány, hogy 
nyilvánosan próbálta le já ra t
ni a  tárgy reprezentáns kép
viselőjét. Durva lépés a  sze
m ély ellen és annak az alap
tárgynak a  lejáratására, mely 
á t  kell hogy szője a  hallgató
ság egész egyetemi tanulm á
nyait, m ajdani m unkáját szo
cialista gazdaságunkban. Ezzel 
azokat kívánta megerősíteni, 
akik  nem  akarnak  órákra 
járni. Ilyen példátlan visel
kedés az egyetem történeté
ben eddig nem volt.

Ami pedig a dolog jogi ol
dalát illeti, az egyetemi sza
bályzat az előadások látoga
tásáról nem  mond semmit. 
Azt sem, hogy kötelező, azt 
sem, hogy nem. Tehát egyér
telm űen a  tanszékvezető ha
táskörén m úlik a  döntés. S az 
az oktató, aki felelősséget érez 
az nem  nézheti tétlenül a  ta 
nulmányi m unkát sem m ibeve. 
vő haiMigiatókat. Joga van még 
olyan fegyelmezési eszközhöz 
is nyúlni, m in t a katalógus.

Lehet, hogy ezután kény
szerből fog előadásra já rn i a 
hallgató, de így esetleg ezek 
egy része rájön, hogy nem  is 
érdektelen az előadás. És eb
ben az esetben a  katalógus 
m ár nem  csupán form á
lis, adm inisztratív  eszköz, ha
nem  tartalm i dolog. A k a ta
lógus alkalm azása akikor rossz, 
ha form ális fegyelmezésre 
használják. De ha egy átgon
dolt nevelési m ódszer része, 
akkor szükség lehet rá  m ind
addig, am íg ilyen rossz a láto
gatási fegyelem. Ha úgy ta 
pasztalja az  előadó, hogy 
az órájáró l következete
sen távolm aradó diáknak 
nincs elfogadható m agya
rázata  rá, akkor m ég szi
gorú fegyelmiben is része
sítheti. M ert nem lehet bele
nyugodni a  jelenlegi állapot
ba. Tenni kell valam it, erre 
keill, hogy sarkallja mindazo
kat, akik  felelősségtudattal 
gondolnak a  jövőre, amelynek 
döntő láncszeme, a szakember- 
képzéssel az egyetem kezében 
van.

Csikós-Nagy Béla:
Új árforradalom 

árnyékában
A szerző sokoldalú közgaz

dász-író; számos árelm életi én 
árpolitikai m unxa után két á t
fogó monográfiát ír t a gazda
ságpolitika általános kérdései
ről, illetve a magyar gazdaság- 
politikáról.

Ebben a művében új olda
láról mutatkozik be az olva
sónak: visszatér az árelm élet 
kérdéseihez, de ezúttal gazda
ságtörténeti szemszögből köze
lítve meg tém áját. A tőkés 
gazdaság hét évszázadának 
(1275—1975) ármozgásáról ad 
áttekintést, m ajd kiemel há
rom „epizódot”. Először a 
XVI—XVII. század körüli á r
robbanásról ír, m ajd a XIX. 
századi ipari forradalom  okoz
ta  ármozgásokról, végül az 
1933-tól állandósult infláció
ról.

Behatóan tárgyalja az árak 
alakulását a szocialista gazda
ságban, az árleszállítási poli
tika elm életét és gyakorlatát, 
a szocialista országok mai á r
stabilizációs törekvéseit, a tő
kés világpiaci árhatások kö
zömbösítését célzó politikáju
kat.

A könyv utolsó részében a 
szerző kitekint a jövőbe: fel
vázolja, m it hozhat szerinte az 
új világgazdasági rend előbb- 
utóbb szükségszerű kialakulá
sa, hogyan fog hatni nemzet
közi m éretekben az árakra a 
természeti erőforrások kiakná
zásának gazdaságossága, a  te r
melés humanizálása, a környe
zetvédelem stb.

Ebből a felsorolásból is lá t
ható: olyan kérdésekre keresi 
a választ a  szerző, amelyek 
Keleten és Nyugaton számos 
szakembert és laikust foglal
koztatnak — izgatnak — ag
gasztanak. A könyvnek ez az 
aktualitása és a szerző magas 
fokú hozzáértése garantálja az 
igénves olvasók érdeklődését 
is. (Gondolat Könyvkiadó)

Típustanok 
és személyiség- 

vonások
Szerkesztette: Halász László 

— Marton L. Magda. Tanul
m ánykötetük összeállítói a 
pszichológiatörténet izgalmas 
területére irányítják az olva
só figyelm ét: az emberi típu
sokat, a személyiség állandó
nak tekin tett vonásait elem
ző és feltáró tudósok alapve
tő műveire.

Időszerű feladatra vállalkoz
tak a szerzők, m ert nap m int 
nap használják a szakszem 
pontból túlhaladottnak ítélt 
ön- és - emberismeretre vonat
kozó tipológiai, személyiség
lélektani besorolásokat, jelző
ket.

A z igen színvonalas beveze
tő tanulm ány összefoglalja, ér
tékeli és bírálja a típustanok 
és a személyiségkutatás terén 
végzett kísérleti vizsgálatoka\ 
(Megjelent: a Gondolat Könyv < 
kiadónál.)

A felvételt készítette: FÁTH PETES



K ondi-torna

M it tagadjuk, fotós bará
tom m al kissé m egizzadtunk e 
képriport érdekében. Ugxjanis 
annak fejében, hogy lefolóz- 
hassuk a női kondicionáló tor
na résztvevőit, be kellett áll
nunk egy kicsit kosarazni a 
hölgyek közé, amúgy utcai 
ruhában. A z ifjú  és — nem 
csak az udvariasság m on
datja velünk  — örökifjú ta
nárnők már több éve rendsze
resen lejárnak mozogni egy
ké t órát az egyetem torna
termébe. Hetente kétszer 
(hétfőn 4-től 5-ig és pénteken  
fél 4-től 5-ig) igen jó hangu
latban frissítik fe l testüket né
hány ügyességi és erőgyakor
lattal, valam int az elmaradha
tatlan, népszerű kosárlabdá
val. Igaz, nem  járnak túl so
kam a foglalkozásokra, de akik  
o tt vanriak, nagyon jól érzik 
magukat. Akárcsak azok a 
felsöbbéves lányok, a k ik  töb- 
bé-kevésbé rendszeres látoga
tói a négy hete beindított, 
diákoknak szánt kondi-torná
nak. Tőkás PáIné, a testneve
lési tanszék oktatója nagy lel
kesedéssel és hozzáértéssel 
irányítja a lányokat, akik kö
zött tekintélyes és szerényebb 
sportmúlttal rendelkezők is 
akadnak. A z egyik feltűnően  
csinos, kisportolt III. éves

lány például korábban evezett, 
kosarazott, kézilabdázott, ping
pongozott, és m ost sem  tud  
elszakadni a mozgástól. A  ta
nárnő alaposan megdolgoztatja 
a résztvevőket, a k ik  láthatóan 
jóleső fáradtsággal m ennek 
zuhanyozni, majd. pedig a 
menzára, ahol háromfogásos 
m enüt is m egengedhetnek m a
guknak. Jó erőben vannak a 
lányok: van, aki még a gum i
kötelet is elszakítja, de azért 
akad olyan is, aki nem  
tudja  teljesen kinyújtani ezt a 
szert (egy elharapott'kis m o
soly kíséretében oda is súgja 
nekünk, hogy még ú j a kötél 
és vastag, s azért nem  megy). 
A  lányok frissek, üdék, öröm  
nézni őket. Valaki meg is jegy
z i közülük kissé feddőn, hogy 
„csámcsogni jöttetek?". Erre 
enyhén zavarba jövünk. De 
kár lenne titkolni, valóban 
élveztük a kidolgozott, szép, 
formás alakokat, a rugalmas 
izmokat, am elyeket csak rend
szeres sportolással lehet elérni.

S ezt bárki m egszerezheti a 
lányok közül, ha eljár szer
dánként (12-től 1-ig) és csü
törtökönként (fél 2-től 3-ig) a 
kondi-tornára, az egyetem tor
natermébe.

Fotó: PiiHai Árpád 
Szöveg: Borsi László

Még nem vagyunk kint a vízből
Az elm últ években jelentő

sen gyarapodott a tömegsport
rendezvények szám a Magyar- 
országon. ■
Az igen hatásos nevű „Spar- 
takiád-mozgalom” két évvel 
ezelőtt kezdte m ostanában be
érő „hódító” ú tját, a  BTSH 
kezdeményezésére.
A budaipesti felsőoktatási in 
tézmények sportolná vágyó fia
ta lja i a  négy legnépszerűbb, 
sokak á ltal űzhető sportágban 
— atlétikában, kosárlabdában, 
labdarúgásban és úszásban — 
m érhetik  össze tudásúikat vagy 
éppenséggel ravaszságukat. 
Küllőn öröm et jelent, hogy a 
többi „diplomás-gyár” között 
egyre gyakrabban olvasható a 
győztesek soraiban egyete
m ünk neve is.

Tanáraink természetesen a 
szervező m unkában, a hallga
tók — ez eddig nem voltany- 
nyira term észetes —. a  rész
vételben és az eredmények 
alakításában játszanak jelen
tős szerepet.

Sokáig a  legszebb eredm é
nyeket, az eddig kétszer (ta
valy és idén novemberben) 
megrendezett úszóverseny hoz
ta. Ezen a két szombat délutá
non egy perc körüli 100 mé
terek és félresikerült fejesek 
Utáni evickélés, speedok és 
hdiva.t-úszók” színes fesztivál
jának lehetett tanúja néző és 
résztvevő egyaránt. Hogy a 
verseny megrendezése miként 
Sikerült, ékesen bizonyítja az 
a tény, hogy ezúttal nem a 
bézők, hanem az utóbbiak

voltak jelentős számbeli 
fölényben. Csapatunkban a 
„munkamegosztás” tökéletes 
volt, a  hölgyeek és a  fiúk, 
a  volt úszók és „m űked
velők” között. Szükség is 
volt rá, hiszen három 
úszásnem egyéni számai 
után, a  legszebb versenyt (no 
és a legtöbb pontot) a  négy-, 
illetve tízfős váltók küzdelme 
hozta. I tt m ár eltűnik az egyé
ni számokban egy-egy jobb 
úszó által hozható eredm ény 
előnye, a  megszervezett vál
tók az összetett csapatm unka 
gyümölcsét eredményezték. 
Ebben pedig mi voltunk a leg
jobbak. A m axim álisan elér
hető 12 váltógyőzelemtől (be
leszámítva a  tavaszi úszóver
seny eredm ényét is) kilenc a 
mi váltónk elsőségét hozta.

A Tőkés tanárnő áldozatos 
m unkája során kialakult köz- 
gázcsapat nem  te tt különbsé
get a  győzelem és a részvéte! 
között, egyaránt fontosnak 
ta rto tta  m indkettőt. Az első 
versenyen 39, a  másodikon 
még ennél is több indulónk 
összesen 11 arany és 5—5 ezüst- 
és bronzérem megszerzésé
ben működött közre és az ösz- 
szetett verseny megnyeréséért 
járó fődíjak is a III. emeleti 
testnevelés tanszék gyűjtem é
nyét gazdagítják.

Ezek után  a többi sportág
ban is „végre lehetne hajtan i” 
hasonló bravúrt, mivel annak 
ellenére, hogy az úszást meg
nyertük, még nem  vagyunk 
kint teljesen a v ízbő l. . .

V. S.

„TO N Ö
Az in terjúnak  csak egyet

len feltétele volt: hogy Faragó 
Tam ás olimpiai, világ-, Euró
pa-, és sok m inden m ás baj
nok (jelenleg eltiltás alatt) 
még a  megjelenés elő tt elol
vassa a  cikket. Eszembe ju t  a  
Népsportban nem rég megje
len t írás (egy suttyom ban 
m agnóra v e tt élménybeszámo
ló kivonata), és eszembe se jut- 
csodálkozni. M egértem az t is, 
hogy „Tonó” szívesebben 
m ondja tollba a  véleményt, 
m intsem  magnóra.

— A SOTE-klubban voltam  
élménybeszámolón. Z árt kör
ben az em ber persze m indig 
kötetlenebb, m in t a  nyilvá
nosság elő tt — én  is viccelőd
tem  a  sa já t szerencsétlensége
men. Világos, hogy olyan ré
szeket em elt ki az az újságíró, 
am elyek egymás m ellé állítva 
m ás szírit ad tak  az egész be
szélgetésnek. M ár az, hogy egy 
igekötőt hová teszel, megvál
toztatja az egész m ondat érte l
mét. Üjságírói e t ik a . . .  Most is 
hívtak Debrecenbe egy ha
sonló összejövetelre. Nem 
m entem  el. M egmondtam ne
kik: ne haragudjatok srácok, 
de nincs szükségem további 
kellemetlenségekre. M ár így is 
több dörgedelmet kap tam  a 
pofon óta, m in t k é t tucat ga
rázda. Ezt nem én találtam  ki. 
Zsolt Róbert írta. De én  ennél 
is tovább megyek: néha az em 
berölést olcsóbban megúsz- 
szák.

— Célzói valakire?
— Nem é rd e k e s ...  Még 

csak annyit a  pofonokról: ez

polgári ügy volt,
az em bernek szólt. Semmi kö
ze ahhoz, hogy Markovit» Kál
m án bíró. Soria nem foglalkoz
tam  a  játékvezetőkkel, m ert 
annyira ki vagyok szolgáltatva 
nekik, hogy csak az idegeimet 
tenném  tönkre.

Bár érdekes lehetne, hogy 
mi szükség volt egy m agán
ügyhöz uszodára és tanúkra  — 
elsősorban nem  a  pofon körül
m ényeinek taglalása a  lénye
ges. Az ököl jog, ha m agyaráz
ható is, sohasem  helyeselhető. 
Ezzel valószínűleg Faragó is 
tisztában van, m ert az  esemé
nyeket soha nem úgy em lítet
te, m in t am ire büszke, hanem 
m int m egtörtént tényeket. 
M indenesetre a  medence p art
ján  több pofon csattan t m ár el 
(nem beszélve arról, hogy a 
vízben mennyi). Ha a vezetőség 
következetes akar lenni a 
rendcsinálásban, akkor nem 
szabad különbséget tenni po
fon és pofon között, és a  já té
kosok egym ás közötti torzsal- 
kodáisáit m indössze egy-két 
bajnokiról való eltiltással „ju
talm azni”. M ert az azonos 
szándék eltérő m egítélése jo
gosan kelti az igazságtalanság 
érzetét.

Faragó Tamásit nemcsak 
egy-két bajnokitól tilto tták  el. 
Jövő év'- őszéig k izárták  a vá
logatottból, tavaszig a Vasas
ból (bár addig jobbára holt- 
idény van a  vízilabdában), 
eltiltották az uszoda láto
gatásától, és m egvonták tő
le a  válogatott kerettag
sásai já ró  kedvezménye
ket. M agánszámítások sze
rin t ez minimum hatvanezer 
forint jövedelemkiesést jelent. 
Enyhe büntetés kibúvókkal? 
Vagy keményen példát s ta tu 
ált a szövetség? A ttól függ, 
hogy m it veszünk észre az íté
letből: Azt, hogy a  magyar 
vízilabdának (és a  vezetőség
nek) továbbra is szüksége van 
Faragóra, vagy hogy Faragót 
jó  ideig eltilto tták  legális ke
reseti lehetőségeitől.

— Semmiféle büntetés nem 
lepett meg, ez volt a  balhék le
csapódása. Na. nem m intha 
lett volna valam i összeütközé
sem korábban is. De ha valaki 
ennyire szélsőségesen néz ki, 
m int én, az előbb-utóbb meg
kapja.

— Voltál már olyan hely
zetben, amelyből az m entett 
meg, hogy te vagy „a Faragó”?

— Nem. Ez típus kérdése: 
van, akin szívesen segítenek, 
van akin nem.

— Általában érdekelne: meg 
szoktad-e bánni a cselekede
teidet?

— Semmi okom rá. Soha 
nem cselekszem hirtelen, és

nincs tudatkiesésem.
— Kinek van nagyobb szük

sége a másikra: a vízilabda

sportnak Faragó Tamásra, 
vagy Faragó Tamásnak a v í
ziló, odúra?

— Kölcsönösen. Ami a  múl
ta t illeti, eddiig csak annyit 
kaptam , am ennyit adtam .

— El tudnád-e képzelni, 
hogy nélküled nyerje meg a 
csapat a m oszkvai olimpiát?

— El, persze. M iért: k itilt
hatnak  végleg az uszodából, 
e ltilthatnak  végleg a játéktól? 
M inden további nélkül. De re
mélem, e rre  nem k erü l sor.

El kívántam  kerülni, de a  
nem rég tö rtén tek  ú jra  meg 
ú jra  visszatérnek a  beszélge
tésbe. Faragóban is erősen 
benne él az ügy és a  következ
mények, a külső szemlélőt pe
dig érdekli azért, hogyan lesz 
a bohém, de jóravaló világ- 
klasszisból egyik napról a m á
sikra az újságok hasábjain el- 
kapato tt sztár, akinek a je l
lemző reakciója: „most leg
alább foglalkoznak velem ”.

— Igen, ez is az élm énybe
számoló egyik kitétele v o lt . . .  
Egyébként arról ki ír, am ikor 
az edzéseken a lelkét h a jtja  
ki az em ber? Az senkit sem 
érdekel. Ennek a pofonnak a 
tálalása is teljesen elnyomta 
azt az eseményt, hogy befeje
ződött a vízilabda-bajnokság. 
Vagy ha írtak  is róla, csak a 
bajokról, az állítólagos prob
lémákról, esett szó. Pedig 
mégiscsak ez a magyar siker- 
sportág, kell, hogy legyenek 
itt pozitív dolgok is.

— Törekszel a népszerűség
re, arra hogy példakép le
gyél?

— Az ilyesmire nem törek
szik az ember. Vagy jön, vagy 
nem . . .  Az uszodában a fia ta
lok körében az vagyok, első
sorban a játékom  alapján . . .  
Igen, elsősorban a játékom  
alapján, de a fiatalságnak az 
is imponál, há valaki más 
m int a  többi, ha eltér az á t
lagtól.

— Ezért van a bal fü led 
ben az a kis aranykarika, és 
ezért hordasz ilyen hosszú ha
jat? Bosszantani akarsz vala
kit, vagy valakiket?

— Nem, ennek semmi köze 
hozzá. Nézd: van aki bajuszt, 
szakállt, pajeszt visel, régeb
ben festették m agukat az em
berek . . .  M iért? M ert azt 
gondolták, és gondolják, hogy 
így szebbek. Én hosszú ha j
jal vagyok szebb. Igen, jobb 
képű srácnak tartom  így m a
gam.

Emlékszem, hogy írták  le a 
ruházatát, akik régebben lá t
ták. Rikító, össze nem  illő szí
nű, m eghatározatlan fazonú 
ruhadarabok szembeszökő egy
velege. Most világos kordnad
rágból, divatos flanell ingből 
és klassz pulóverből áll a sze
relés.

— Konszolidálódsz?
Szinte mentegetőzve emeli

fel hatálm as m éretű sífutó 
cipőit. — És ez? Nem történt 
bennem semmi lényeges vál
tozás. Igaz, m ár gondoltam rá 
többször is, hogy levágatom a 
hajam , de most m ár azért s»m 
teh e tem . . .  Nem tehetem. 
Igen, ez m ár dac.

M iért piszkálnak ezzel? So
kan azt mondják, ez egy amo
lyan k ita lá lt dolog, az a célja, 
hogy felfigyeljenek rám. De 
először jól kellett játszani ah
hoz, hogy a hajam m al foglal
kozzanak . . .

Igen, mindezek csak külső
ségek —, olyan dolgok azon
ban, am ikre először figyel fel 
az ember, am elynek alapján 
először hasonlítja össze magá
val a m ásik a t. . .  „Fecseg a 
felszín, hallgat a mély.” Pedig 
Faragó Tam ásban távolról sem 
csak a felszín az érdekes, ha
nem például az életútja. Vagy 
inkább az útjai. M int világ
hírű sportoló . . .

— Az általános iskolában 
először kézilabdáztam. Falud! 
Mihály volt a tornatanárom , ő 
v itt a Honvédba. A kapuba 
állítottak, és jól is védtem. 
Nem nagy művészet, csak jó 
nagy kezek kellenek hozzá, (és 
önkéntelenül is megemeli a 
sajátját), meg az, hogy ne fél
jen az ember. De egv idő után 
meguntam , hogy szórakozásból 
állandóan a képem be vágták 
a labdát, és elmentem inkább 
vízilabdázni. Ügy féléve já t
szottam már, am ikor elh -tá- 
roztam, hogy én leszek a leg
jobb vízilabdázó a világon, ki- 
zenöt éves koromban kezdő 
lettem  a Vasas felnőtt csapa
tában, aztán bekerültem  a 
válogatottba i s . . .  Igaz, sze

MÁS...
lenini, a gyereket szeretem, 
örülök neki és — így írd, 
ahogy mondom — ezenkívül 
is nyugodtan állíthatom , any- 
nyi jó dolog van még a vilá
gon. Tanulok angolul, sokat 
olvasok, és m ajd valam ikor 
szeretnék m egtanulni fuVoláz- 
n i . . .  De ezzel a gondo
lattal még keményen bánnak 
otthon — m ondja nevetve. — 
A feleségem szerint így is van 
elég bajom  — és az ő vélemé
nyére adok.

— A  világ legjobb edzője 
is szeretnél lenni?

— Nem, ez a „legjobb”, 
csak egyszer volt. Azért sze
retnék jó edző lenni és jó ál
latorvos, jó „lódoktor”. De 
ami még fontosabb, azt sze
retném  elérni, hogy mindig 
tudjam , mi m ennyit ér. Az
zal m ár pontosan tisztában va
gyok, hogy a vízilabda meny
nyit ér. Azt is tudom, hogy 
kétfa jta  játékos van: aki gólt 
lő, és aki nem . . .  És a góllö
vőt, ha nem lő, semmi sem 
m enti meg.

— Te mostanában nem  lőt
tél annyit, m in t korábban. . .

— M ár egy ideje nagyon fá
rad t voltam  fizikailag és ide
gileg is. Ilyen szempontból 
szükségem is volt erre a kény
szerpihenőre.

— És a válogatott? Szintén  
a tartós fáradtság jö tt elő a 
VB-n, vagy kiégtek volna 
egyes játékosok?

— Inkább azt mondanám, 
az erős em berek között

mindenki erős akart lenni.

Fotó: Fáth Péter

rencsém volt. (És nevet) Azt 
hiszem, Rajki Béla, az akkori 
szövetségi kapitány összeté
vesztett valakivel.

Eleinte Olajosnak hívott...
Bár ebben m ár benne volt 

az is, hogy akkortájt a Klauzál 
utcában laktunk, négyen egy 
szoba-konyhás lakásban. Nem 
szívesen m entem  haza azokba 
a szűk helyiségekbe, inkább 
edzés u tán  is ott m aradtam  az 
uszodában, és 9-ig, 10-ig gya
koroltam  a villanyfénynél. 
H át szóval így.

. . .  és, m int az állatorvosi 
egyetem IV. éves hallgatója.

— A nyolcadik osztály után 
szobafestőnek mentem. Nem 
tanultam  olyan rosszul, m in
dig volt egy-két tantárrrv, ami 
em elte az átlagot, de tetszett 
a vándorélet. Aztán találkoz
tam  egy lánnyal, elhatároz
tam, hogy gyerekünk lesz. 
Igen, van egy hétéves lá 
nyom — és egyáltalán nem 
mindegy, hogy milyen az a l 
ja^ milyen példát lát maga 
előtt. M agánúton végeztem el 
a gimnáziumot (15 hónap 
alatt) azután jelentkeztem  á l
latorvosnak. (Az orvostudom á
nyira szívesebben mentem vol
na, de akkor az OSC-ben kel
le tt volna folytatni a vízi- 
labdázást — és ezt se én. se a 
Vasas nem akartuk.) Először 
nem vettek fel, nullást írtam  
kémiából. Másodszorra sike
rü lt . . . .  Emellett edzői tanfo- 
Ivamra is járok a TF-en.

— A vízilabdázás után is 
biztosítottnak látszik a jövőd.

— Igen. Sokan félnek attól, 
hogyha^ leállnak a játékkal, ak 
kor m ár a személyiségüket is 
elvesztik. Én ezt nem érzem. 
A vízilabda egy dolog, cs sze
retem csinálni. De ott van még 
az egyetem, szeretnék edző

— M ilyen a viszonyod a 
többi pólóssal?

— Vannak, akik szim pati
zálnak velem, vannak akik 
nem szeretnek. Ez az ügy jó 
volt arra, hogy az em berek 
felism erhetőkké váljanak. Volt 
olyan is, akin csodálkoztam: 
ez egy egész jó srác . . .  A víz
ben azonban mindenki a ha
verom. A játékosok győzni 
akarnak, dicsőség szem pontjá
ból és anyagi szempontból egy
aránt. Csak ha nem akarsz 
tiszta szívből nyerni, akkor 
jönnek elő a problémák.

— M ondják, hogy a váloga
tott egy elég zárt kasztrend
szer, és a bekerülésnél nem 
csak a tudás dönt.

— Igen, m ondják . . .  főleg 
olyanok, akiknek nem sikerül 
bejutni. És tényleg, nemcsak 
a tudás dönt. A m agyar szö
vetségi kapitánynak ma nem 
általában jó  játékosokra van 
szüksége, hanem  olyan akra, 
akik bizonyos speciális felada
tokat tudnak megoldani. Ka 
én fiatal játékos lennék, és be 
akarnék kerülni, az igények
nek megfelelően képezném 
magam. Mutass valakit, aki a 
tréning után egy órát is ott 
m arad gyakorolni!

— M it jelent neked a vízi
labdázás — anyagilag?

— Most cseréltem le a T ra
bantom at F iatra, és megenged
hetek magam nak annyi luxust, 
hogy nem kell otthon főzni.

Talán látszik rajtam  a két
kedés, m ert tovább i: folytat
ja :

— Az eddigi legsikeresebb 
évben, 1976-ban (olimpia, ku
pák, m agyar bajnokság, stb.) 
havi átlagban nem kerestem 
többet 12 ezer forintnál. Eb
ből 3—4 ezret meg leéli enned, 
nincs mese, m ásként nem bí
rod a hajtást. A világbajnoki 
II. helyezésért — am ire ja 
nuártól augusztusig készültünk

— 12 ezer forintot kaptunk ... 
H át ez most nekem m ind meg
szűnt egy darabig.

— Mi történik, ha lejár az 
eltiltásod?

— Semmi. Jól fogok látsza
ni.

Lam bert Gábor
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